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انتقاد تند رئیس کمیسیون بهداشت مجلس از سهل انگاری در رعایت پروتکل های 
بهداشتی در برگزاری آزمون های کارشناسی ارشد و دستیاری پزشکی:

11با برگزاری کنکور به شدت مخالفم 

واکسن روسی کرونا را چقدر باید جدی گرفت؟

کـهربـای روسـی

کدام گروه از دستیاران، معاف از 
آزمون گواهینامه هستند؟ 9

سال 16  شماره 1718  یکشنبه 19 مرداد 1399  2000 تومان
www.sepidonline.ir

13

شبـی کـرونـایی 
در جمشـیدیه تهـران

استمداد 
شهادت می دهیم که برگزاری هرگونه 
مجالس عمومی عزاداری سرور و سالار 
شهیدان حضرت اباعبدا... الحسین)ع(، 
راه اندازی دسته های عزاداری و توزیع 
غذای نذری، قطعاً و یقیناً باعث افزایش شمار 
مبتلایان و مرگ هم میهنان خواهد شد

شهادت می دهیم که برگزاری هرگونه 
مجالس عمومی عزاداری سرور و سالار 
شهیدان حضرت اباعبدا... الحسین)ع(، 
راه اندازی دسته های عزاداری و توزیع 
غذای نذری، قطعاً و یقیناً باعث افزایش شمار 
مبتلایان و مرگ هم میهنان خواهد شد
صفحه2

در نامه جمعی از مدافعان سلامت 
به مراجع تقلید عنوان شد

در نامه جمعی از مدافعان سلامت 
به مراجع تقلید عنوان شد

در نامه جمعی از مدافعان سلامت 
به مراجع تقلید عنوان شد

در نامه جمعی از مدافعان سلامت 
به مراجع تقلید عنوان شد



شماره 21718 19 مرداد 1399

در نامه جمعی از مدافعان سلامت به مراجع تقلید عنوان شد خبـر

اسـتمداد
شهادت می دهیم که برگزاری هرگونه مجالس عمومی عزاداری سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدا... الحسین)ع(، 

راه اندازی دسته های عزاداری و توزیع غذای نذری، قطعاً و یقیناً باعث افزایش شمار مبتلایان و مرگ هم میهنان خواهد شد

جمعی از مدافعان سلامت سراسر کشور که در صف اول، مشغول 
مبارزه با ویروس کرونا هستند با نگارش نامه ای خطاب به مراجع 
عظام شیعه از آنها برای مداخله در عدم تجمع و به خطر افتادن 

جان عزاداران طلب استمداد کردند.
به گزارش سپید، متن این استمداد به شرح زیر است: 

باسمه تعالی
انَِّ الحُْسین مصِباحُ الهُْدی وَ سَفینةَ النْجِّاة

مبلغان  تقلید، فضلای گران قدر حوزه های علمیه،  مراجع معزز 
مذهبی و مداحان سراسر کشور

ابتدا بر خود لازم می دانیم از فرمایشات صریح رهبر معظم انقلاب در 
خطابه تصویری عید قربان صمیمانه قدردانی کنیم. ایشان فرمودند: 
»در عزاداری ها معیار آن چیزی است که کارشناسان بهداشت به ما 

می گویند. بنده خودم شخصاً هرچه را که آن ها لازم بدانند مراعات 
خواهم کرد. توصیه من به هیئات، منبری ها و مداح ها و دیگران 
این است که هر کاری می کنید ببینید ستاد ملی کرونا چه می گوید. 
اگر ضابطه ای تایید کردند همه ما موظفیم آن را رعایت کنیم. اگر 
وضعیتی که داریم را شل بگیریم، فاجعه ی بزرگی رخ خواهد داد.«
بهداشت و درمان کشور که در بحران  به رغم جان فشانی کادر 
شیوع کرونا، تاکنون قریب به ۲۰۰ شهید در راه خدمت به سلامت 
هموطنانمان تقدیم کرده اند، متأسفانه در موج جدیدی از ابتلا، شمار 
قربانیان کرونا در کشور از موج اولیه فراتر رفته است. باوجود همه  
تلاش های انجام شده و تأکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی، 
برگزاری مجالس و اجتماعات در بسیاری موارد باعث افزایش 

تعداد مبتلایان و افزایش فوت هم میهنان گردیده است.

امضاکنندگان این نامه، به نمایندگی از جامعه  پزشکان و پرستاران 
ایران، در پیشگاه خداوند متعال و ملت شریف ایران شهادت می دهند 
که برگزاری هرگونه اجتماعات ازجمله مجالس عمومی عزاداری 
علیه السلام،  الحسین  اباعبدا...  شهیدان حضرت  سالار  و  سرور 
راه اندازی دسته های عزاداری و توزیع غذای نذری قطعاً و یقیناً 
باعث افزایش شمار مبتلایان و مرگ هم میهنان خواهد شد. هیچ 
نهاد ناظری توانایی ضمانت رعایت پروتکل های بهداشتی توسط 
میلیون ها عزادار سیدالشهدا در مراسم سوگواری محرم را ندارد. 
در صورت ارائه مجوز، ضمانت متراکم و مسقف نبودن صدها 
هزار مجلس عزاداری در سراسر کشور غیرممکن است و در این 
شرایط حتی با استفاده از ماسک و رعایت فاصله بین عزاداران، 
امکان جدی سرایت بیماری وجود دارد. گسترش بیماری به هر 
نحو، تضییع حق الناس است و ضمناً اخبار ابتلا و مرگ عزاداران 
حسینی در این اجتماعات موجب وهن شیعه و انتقاد هموطنان 

و ناظران خواهد بود.
لذا به تأسی از آیات شریف قرآن »مَنْ أحَْیاها فَکأَنمَّا احَیا الناَّسَ 
جمیعاً« )هرکس انسانی را از مرگ رهایی بخشد چنان است که 
إلِیَ  بأَِیدِیکمْ  تلُْقُوا  »وَلَا  است(،  کرده  زنده  را  مردم  گویی همه 
التهَّْلُکةِ« )خود را با دست خودتان به هلاکت نیفکنید( و حدیث 
شریف »لا ضرر ولا ضرار فی الاسلام« )ضرر رساندن به خود و 
تقلید، علما و  از مراجع معزز  نیست(،  دیگران در اسلام جایز 
روحانیان، مداحان و مبلغان مذهبی سراسر کشور درخواست می کنیم 
با بهره گیری از ظرفیت های فقه پویای جعفری، عموم عزاداران 
حسینی را از برگزاری مجالس حضوری پرهیز دهند و با تأکید 
بر شیوه های نوین عزاداری ازجمله تبدیل کردن هر خانه به یک 
حسینیه، بهره گیری حداکثری از رسانه ها و فضای مجازی و توزیع 
بسته های مواد غذایی بین نیازمندان به صورت کمک مؤمنانه، از 
مرگ صدها عزادار حسینی پیشگیری فرمایند. با توکل به خداوند 
بزرگ امیدواریم این مرحله سخت را پشت سر گذاریم و مراسم 

محرم و صفر در سال های آینده هرچه باشکوه تر برگزار شود.

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با بیان اینکه وعده مسئولان 
در خصوص واردات واکسن مردم را نسبت به رعایت پروتکل های 
بهداشتی سست می کند، گفت: »توجه به ظرفیت  های داخلی برای 
تولید واکسن باید محور اصلی فعالیت های وزارت بهداشت باشد.« 
به گزارش سپید، محمدعلی محسنی بندپی در گفت و گو با خانه 
ملت با اشاره به ضرورت برنامه ریزی برای تولید داخلی واکسن 
کرونا، گفت: »تجربیات چند ساله در خصوص تحریم  ها نشان 
داده که اغلب شرکت های دارویی دنیا تحت تاثیر آمریکا، ایران را 
تحریم کردند به نحوی که حتی داروی بیماران خاص و سرطانی 
به دلیل وجود تحریم  ها و محدودیت های بانکی وارد کشور نشد.«
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر اینکه توجه به ظرفیت ها و پتانسیل های داخلی نه تنها باید مورد 
توجه وزارت بهداشت باشد بلکه باید در همه دستگاه های اجرایی 
و متولی کشور در اولویت قرار بگیرد، افزود: »نباید مردم را امیدوار 
کرده و بدون ارزیابی شرایط کشور، وارد عرصه های مختلف شویم. 
بر همین اساس هم معتقدم وعده مسئولان در خصوص واردات 

واکسن ممکن است مردم را در خصوص رعایت پروتکل های 
بهداشتی و موارد پیشگیری سست کند.«

نماینده مردم نوشهر، چالوس و کلاردشت در مجلس یازدهم تصریح 
کرد: »با توجه به تجربیات 4۰ سال گذشته، اطمینان دارم دولت 
آمریکا امکان وصول واکسن را فراهم نکند. بنابراین پیشنهادمان به 
وزارت بهداشت این است که به جای دل بستن به واکسن خارجی، 
به  بخش پیشگیری توجه کرده و تلاش کند قبل از تولید و ایجاد 
بیماری با آن برخورد کند. این بیماری کاملًا نا شناخته بوده و اثر 
بخشی هیچ یک از داروی های گران قیمت در بازار های سیاه تایید 
نشده است. بنده افرادی می شناسم که علی رغم تهیه و مصرف 

داروهای گران قیمت 8۰میلیونی پس از چند روز فوت کردند.«
محسنی بندپی با تاکید بر اینکه دل بستن به واکسن های خارجی کرونا 
در شرایط فعلی کشور کار پسندیده ای نیست یادآور شد: »ممکن 
است این واکسن ها به زودی ساخته شوند اما یقیناً دسترسی ما به 
آنها سخت خواهد بود. از این رو توجه به ظرفیت های داخلی باید 
محور اصلی فعالیت های وزارت بهداشت باشد. از طرفی داروهای 

قاچاق توان و طاقت را بر ما سخت کرده چه برسد به اینکه در این 
بازار آشفته، فروش واکسن های کاذبی که جان مردم را به خطر 

می اندازند هم در بازار های سیاه شاهد باشیم.«
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه ما نمی توانیم مردم را از فعالیت های  اقتصادی و مذهبی محروم 
کنیم، خاطرنشان کرد: »پیشگیری از کرونا محقق نمی شود مگر با 
صلاح رفتار و تغییر نگرش مردم نسبت به بیماری که آن هم بدون 

آگاهی بخشی و افزایش اطلاعات میسر نمی شود.«

محسنی بندپی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس: 
وعدهوارداتواکسنکرونامردمرانسبتبهاجرایپروتکلهایبهداشتیسستمیکند



سخنگوی وزارت بهداشت اعلام کرد خبـر

شناسایی ۲۱۲۵  بیمار جدید مبتلا به کرونا در کشور

جدید  بیمار   ۲۱۲۵ شناسایی  از  بهداشت  وزارت  سخنگوی 
مبتلا به کرونا در کشور طی ۲۴ ساعت گذشته خبر داد. 

به گزارش سپید، سیما سادات لاری گفت: »از روز جمعه تا 
 ۲۱۲۵ معیارهای قطعی تشخیصی،  اساس  بر  مرداد   ۱۸ شنبه 
که  شد  شناسایی  کشور  در  کووید۱۹  به  مبتلا  جدید  بیمار 

۱۰۴۹ نفر از آنها بستری شدند.«
وی افزود: »جموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۳۲۴  هزار 

و ۶۹۲ نفر رسید.«
لاری گفت: »متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۳۲ بیمار 
کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جانباختگان 

این بیماری به ۱۸ هزار و ۲۶۴ نفر رسید.«
وی ادامه داد: »خوشبختانه تا کنون ۲۸۲  هزار و ۱۲۲ نفر از 

از بیمارستان ها ترخیص شده اند.« یا  یافته و  بیماران، بهبود 
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: »۴۱۴۸ نفر از بیماران مبتلا 
مراقبت  تحت  بیماری  این  شدید  وضعیت  در  کووید۱۹  به 

قرار دارند.«

لاری گفت: »تا کنون دو میلیون و ۶۶۱ هزار و ۹۶۵ آزمایش 
تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.«

وی درباره استان های در وضعیت قرمز بیماری گفت: »استان های 
مازندران، تهران، قم، گلستان، خراسان شمالی، اردبیل، اصفهان، 
شرقی،  آذربایجان  سمنان،  کرمان،  رضوی،  خراسان  البرز، 

مرکزی، یزد و گیلان در وضعیت قرمز قرار دارند.«
گفت:  هشدار  وضعیت  در  استان های  درباره  همچنین  لاری 
لرستان، هرمزگان، زنجان، قزوین،  ایلام،  »استان های فارس، 
و  بختیاری  و  چهارمحال  همدان،  بوشهر،  غربی،  آذربایجان 
کهگیلویه و بویر احمد هم در وضعیت هشدار قرار دارند.«

سخنگوی وزارت بهداشت با ارائه توضیحاتی در مورد وضعیت 
شیوع کرونا در ایلام از مردم خواست که صله رحم عید غدیر 

به صورت مجازی انجام دهند.
با اشاره به وضعیت هشدار کرونا در ایلام گفت: »در  لاری 
استان ایلام از ابتدای شیوع کرونا تا خرداد سه خیز متوسط 
داشتیم  اردیبهشت  اسفند، فروردین و  ماه های  را در  بیماری 

اما از ابتدای خردادماه شاهد خیز شدیدتری بودیم به طوری 
به  استان  این  تیرماه تعداد موارد بستری در  نیمه اول  که در 

میزان خود رسید.« بیشترین 
مردم  همکاری  با  گذشته  ماه  یک  حدود  »از  داد:  ادامه  وی 
شهر  سه  حاضر  حال  در  و  هستیم  نزولی  شیب  شاهد  ایلام 
در وضعیت قرمز و سه شهر در وضعیت هشدار بیماری قرار 
مهران،  ایلام،  شهرهای  در  نیز  بستری  و  ابتلا  موارد  دارند. 

دهلران، آبدانانان و دره شهر شدت بیشتری دارد.«
به گفته سخنگوی وزارت بهداشت طی این مدت ۱۲هزار و 
انجام  استان  این  پروتکل ها در  بر اجرای  نظارت  ۲۴۱ مورد 
شده است که در جریان آن ۴۵۲ واحد صنفی به دلیل عدم 
مربوطه  مراجع  به  مورد   ۲۶۴ و  تعطیل  پروتکل ها  رعایت 

شدند.« معرفی 
وی میانگین استفاده از ماسک در این استان را ۷۸.۱ درصد 
بهداشتی  پروتکل های  رعایت  »میانگین  گفت:  و  کرد  اعلام 

در صنوف و اماکن نیز ۷۷.۸۹  درصد است.«
لاری ادامه داد: »درمورد استفاده از ماسک بیشترین آن با ۸۹ 
درصد مربوط به چرداول و کمتر آن با ۵۸ درصد مربوط به 
ملکشاهی است. کمترین میزان رعایت پروتکل های بهداشتی 

نیز مربوط به ایوان با ۵۷.۷ درصد است.«
با همراهی  تاکید کرد: »امیدوارم  سخنگوی وزارت بهداشت 
ایلامی های عزیز با رعایت توصیه های بهداشتی ضمن تداوم 
از  استان  این  شاهد خروج   .. و  ابتلا  موارد  در  نزولی  روند 

باشیم.« وضعیت هشدار 
از  »یکی  نیز گفت:  ایام عیدغدیر  فرارسیدن  به  اشاره  با  وی 
آداب عید غدیر صله رحم است اما باتوجه به شیوع کووید 
۱۹ و لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی از عزیزان می خواهیم 

از طریق شبکه های مجازی این کار را انجام دهند.«
لاری ادامه داد: »یک ماه است که کمپین من ماسک می زنم 
و  ابتلا  آمار  کاهش  شاهد  مدت  این  در  و  است  شده  آغاز 
بستری و فوت در کشور هستیم. با ادامه این روند درهفته های 
کشور  در  کرونا  ویروس  به  ابتلا  کاهشی  روند  شاهد  آتی 

بود.« خواهیم 
وی از شهروندان خواست که از سفر به استان های مازندران، 
سه  اصول  و  کنند  پرهیز  گلستان  و  گیلان  رضوی،  خراسان 
گانه شست وشو، رعایت فاصله فیریکی و استفاده از ماسک 

را هم فراموش نکنند.

مرداد   ۱۸( شنبه  ظهر  تا  کرونا  ویروس  بهداشت،  وزارت  اعلام  طبق 
مبتلا کرده و در مجموع  به طور قطعی  را  نفر   ۶۹۲ ۳۲۴ هزار و   )۹۹
تا این روز ۱۸ هزار و ۲۶۴ نفر را در ایران به کام مرگ کشانده است. 
از سوی دیگر، ۲۸۲ هزار و ۱۲۲ نفر در ایران تاکنون بهبود یافته اند. 

که  می دهد  نشان  بهداشت  وزارت  آمارهای  بررسی  سپید،  گزارش  به 
طی ۱۰ روز اخیر )۹ تا ۱۸ مرداد( به طور متوسط در هر ساعت ۱۰۷ 

نفر در ایران مبتلا و ۸ نفر قربانی این ویروس شده اند. 
اینفوگرافیک،  این  در  یافته اند.  بهبود  نفر   ۹۶ نیز  ساعت  هر  در  البته 
روند شیوع کرونا در ایران طی یک ماه اخیر )از ۱۸ تیر تا ۱۸ مرداد( 

را مشاهده می کنید.

روند کرونا  در ایران
از ١٨ تیـر تا ١٨ مـرداد
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انتقاد تند رئیس کمیسیون بهداشت مجلس از سهل انگاری در رعایت پروتکل های بهداشتی در برگزاری آزمون های کارشناسی ارشد و دستیاری پزشکی:

ابراهیمی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس: 
همه جانباختگان کادر درمان در اثر کرونا شهید خدمت محسوب شوند

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: »تمامی 
جانباختگان کادر بهداشت و درمان در اثر کرونا باید به 

عنوان شهید خدمت محسوب شوند.«
به گزارش سپید، یحیی ابراهیمی در گفت و گو با خانه 
ملت در رابطه با تصمیم ستاد ملی کرونا برای افرادی 
که شهید خدمت نام می گیرند، گفت: »نیروهای مسلح 
طی  نامه ای به مقام معظم رهبری درخواست کردند، تمام نیروهای نظامی و انتظامی که در حین 
خدمت در اثر ابتلا به بیماری کرونا فوت می کنند، شهید خدمت محسوب شوند، اما متاسفانه 

در ستاد ملی کرونا تنها پرستاران، پزشکان و بهیاران فوت شده در اثر ابتلا به این بیماری را 
شهید خدمت محسوب کرده اند. این موضوع ظلمی آشکار نسبت به افرادی مانند نیروهای 
خدماتی، رادیولوژیست ها، نیروهای علوم آزمایشگاهی و نگهبانانی است که در جبهه مقابله با 

کرونا حضور داشته اما نامی از آنها برده نشده است.«
نماینده مردم دلفان و سلسله در مجلس یازدهم ادامه داد: »معتقدم قانون و بخشنامه ستاد ملی 
کرونا باید به شکلی اصلاح شود که کلیه پرسنل بهداشت و درمان اعم از بهورزان، پرستاران، 
پزشکان، راننده های آمبولانس، پرسنل اورژانس، نگهبانان و تمامی افرادی که در جریان مبارزه 
با کرونا قرار داشته و در اثر ابتلا به بیماری کویید-19 جانشان را از دست می دهند باید شهید 
خدمت محسوب شوند.« عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، خاطرنشان کرد: »انتظار 
داریم دولت و ستاد ملی کرونا این بخشنامه را اصلاح کنند، در صورت بی توجهی دولت، ما به 

عنوان نمایندگان مردم این موضوع را تا حصول نتیجه پیگیری خواهیم کرد.«

مجلس

رییس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: »با این دولت و 
وزارت علومی که من می بینم به اجرای پروتکل های سختگیرانه 
بهداشتی در کنکور سراسری خوش بین نیستم و نمونه آن را هم 
در چند روز گذشته دیدیم به همین دلیل با برگزاری کنکور با این 

سهل انگاری ها به شدت مخالفم.«
به گزارش سپید در صفحه اینستاگرام حسینعلی شهریاری آمده است: 
»بعد از دلایل و قول هایی که در جلسات مشترک به ما دادند تا آزمونهای 
مختلف را در این ایام برگزار کنند ولی با مستندات موجود و در 
بازدیدهای میدانی دیدیم که در اجرای آزمون های کارشناسی ارشد و 
دستیاری پزشکی در بسیاری از حوزه های مختلف پروتکل ها رعایت 
نشد و شرکت کنندگان در تماس هایشان بعد از آزمون بسیار نگران 
و ناراحت بودند. هر چند که خارج برخی از حوزه های امتحانی نیز 
متاسفانه شرکت کنندگان در آزمون پروتکل های بهداشتی را رعایت 
ننمودند ولی در مجموع عواقب این نوع برگزاری ها به کل مردم و 
جامعه آسیب می رساند و آمارهای کرونایی  که با زحمت کادر درمانی 
کم کم رو به کاهش است را دوباره صعودی می کند و نمی دانیم که 

چه کسی پاسخگو خواهد بود؟«
در ادامه این پست اینستاگرامی از قول رئیس کمیسیون بهداشت و 

درمان مجلس آمده است: »ضمن اینکه شرکت کننده ها در آزمون های 
برگزار شده نسبت به کنکور سراسری بسیار کمتر بوده و پراکندگی 
حوزه های امتحانی و تعداد آنها نیز کمتر و قابل قیاس نیست. لذا با 
این دولت و وزارت علومی که من می بینم به اجرای پروتکل های 

سختگیرانه بهداشتی در کنکور سراسری خوش بین نیستم و نمونه 
آن را هم در چند روز گذشته دیدیم به همین دلیل با برگزاری کنکور 

با این سهل انگاری ها به شدت مخالفم.«
شهریاری ادامه داده است: »اگر مسئولان برگزاری و ستاد ملی مبارزه 
با کرونا که مسئولیتش با شخص رییس جمهور است، تضمین های 
لازم و اجرایی برای انجام کامل پروتکل ها را می دهند که بعید می دانم 
توان لازم را داشته باشند کنکور را برگزار کنند والا با جان مردم و 
بچه ها و امیدهای خانواده ها بازی نکنند و کشور و ملت عزیزمان را با 
بی تدبیری با مشکلات فراوان مواجه نکنند. ما در این هفته ها از سوی 
مردم و موکلان عزیزمان بشدت تحت فشار هستیم تا صدای آنها را 
به گوش مسئولان اجرایی برسانیم و بنده و تعدادی از همکاران تمام 
تلاشمان را انجام داده و پیگیر خواهیم بود که مسئولان تصمیم گیر 
و اجرایی بهترین تصمیم را با کمترین عارضه اتخاذ کنند و نظارت 
می کنیم تا این قول دادن ها مانند قول های قبلی دولتی ها پوچ و وعده 
سر خرمن نباشد ولی مردم عزیزمان بدانند که در نهایت تصمیم 
نهایی با ستاد ملی کرونا به ریاست شخص رییس جمهور است که 
امیدوارم این دفعه لااقل رییس جمهور با خواست مردم همراهی و 

تصمیمی در جهت منافع مردم بگیرد.«

با برگزاری کنکور به شدت مخالفم 
وزارت علوم توان برگزاری کنکور با انجام پروتکل های سختگیرانه مقرر شده را ندارد

رئیس بسیج اصناف کشور گفت: »هفته گذشته جلسه ای با انجمن 
داروسازان تهران داشتیم که مقرر شد حداقل روزانه ۵۰ هزار 
ماسک استاندارد سه لایه به انجمن داروسازان تهران برای توزیع 

در داروخانه های پایتخت تحویل داده شود.« 
فارس  با  گفت وگو  در  غلامرضا حسن پور  سپید،  گزارش  به 
درخصوص گلایه های داروسازان مبنی در دریافت نکردن ماسک 
از وزارت صمت اظهار داشت: »قرار بود که واحدهای صنعتی 
زیرمجموعه معاونت صنایع وزارت صنعت، ماسک را با قیمت 
دولتی به داروخانه ها تحویل دهند که طبق اظهارات نمایندگان 
داروسازان تاکنون ماسکی را دریافت نکرده اند، اما در بخش تولیدی 
نیمه صنعتی و صنفی تا کنون بالغ بر ۲ میلیون ماسک توسط بسیج 
اصناف کشور فقط به داروخانه های تهران تحویل داده شده است.«
وی ادامه داد: »هفته گذشته جلسه ای با انجمن داروسازان تهران 
داشتیم که مقرر شد حداقل روزانه ۵۰ هزار ماسک استاندارد سه 
لایه به انجمن داروسازان تهران برای توزیع در داروخانه های 

پایتخت تحویل داده شود که این موضوع به صورت روزانه انجام 
خواهد شد.« رئیس بسیج اصناف کشور درباره قیمت این ماسک ها 
گفت: »قیمت تمام شده این ماسک ها 1۲۶۰ تومان در کارخانه 
است و به صورت بسته بندی شده و استریل با قیمت 1۳۶۰ تومان 
به شرکت های پخش تحویل داده می شود و با قیمت 1۵۰۰ تومان 

به دست مصرف کننده خواهد رسید.« 
وی در پاسخ به این پرسش که مسئولیت نظارت توزیع ماسک بر 
عهده چه کسی است اظهار داشت: »داروخانه هایی که توسط بسیج 
اصناف ماسک دریافت می کنند توسط بازرسان بسیج اصناف کشور 
نظارت می شوند و خوشبختانه تاکنون شاهد تخلف فاحشی نبوده ایم.«
حسین پور با بیان اینکه ماسک های توزیع شده توسط بسیج 
اصناف از کیفیت لازم برخوردارند گفت: »تا کنون از طریق 
نرم افزار »ماسک« بالغ بر ۳ میلیون عدد ماسک سه لایه به 
صورت رایگان درب منازل تحویل داده شده است و ما یقین 
با قیمت  آنلاین و  از طریق فروش  این ماسک ها  داریم که 

به دست مردم رسیده است.« وی خاطرنشان کرد:  مصوب 
»از هفته آتی با تکمیل ظرفیت خطوط تولید و توزیع، مردم 
می توانند پس از ثبت نام در این سامانه حداکثر ظرف مدت 
یک هفته ماسک مورد نیاز را از طریق این نرم افزار تهیه کنند. 
این نرم افزار باعث شد تا قیمت ماسک تا حدودی کنترل شود 

و افزایش زیادی نداشته باشد.«

رئیس بسیج اصناف کشور خبر داد

توزیع روزانه 50 هزار ماسک در داروخانه های پایتخت
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مدیرکل دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت مطرح کرد خبـر

ایران پیشرو درساخت تجهیزات پیشگیرانه و درمان کرونا
وزارت  سلامت  فناوری  توسعه  دفتر  مدیرکل 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: »جمهوری 
اسلامی ایران با تلاش شرکت های دانش بنیان در 
تولید دانش فنی و ساخت محصولات و تجهیزات 
پیشگیرانه، تشخیصی و درمان بیماری کرونا، همپای 

کشورهای پیشرفته دنیا حرکت می کند.« 
به گزارش سپید، حسین وطن پور در گفت وگو با 
ایرنا اظهار داشت: »ساخت دستگاه ونتیلاتور، سی 
تی اسکن و انواع کیت های تشخیصی، تولید مواد 
ضدعفونی کننده، ماسک، تب سنج ها و سوآپ 
نمونه گیری از جمله اقدامات شرکت های دانش 
بنیان در چند ماه گذشته است که به نتیجه رسیده و 
محصولات وارد بازار داخل یا حتی بازار بین المللی 

شده است.« 
وی، اقدام به تولید دارو و واکسن بیماری کرونا 
را از دیگر اقدامات شرکت های دانش بنیان اعلام 
کرد و افزود: »این فعالیت ها افتخارات بزرگی برای 
کشور است و نظام سلامت در ارایه خدمات بهتر 

و تامین مایحتاح خود موفق عمل کرده است.«
وزارت  سلامت  فناوری  توسعه  دفتر  مدیرکل 
بهداشت با یادآوری این که ایران در هیچ موردی 
نسبت به مراکز تحقیقاتی پیشرفته دنیا عقب نیست، 
گفت: »در مورد محصولات و تجهیزات پیشگیری 
از کرونا، جایگاه خوبی در دنیا داریم و در آینده 
می توانیم این محصولات را به صورت چشمگیری 

صادر کنیم.« 
وطن پور تصریح کرد: »پس از تامین نیازهای داخلی، 
می توانیم انواع محصولات و تجهیزات تولیدی 
به خصوص کشورهای  به کشورهای دیگر  را 

همسایه صادر کنیم.«
وی ادامه داد: »در شرایطی که کشور دچار رکود 
در بعضی کسب و کارها شده است، شرکت های 
دانش بنیان در زمینه اشتغال زایی موفقیت های خوبی 
داشته اند به عبارتی در حوزه دانش بنیان ها شاهد 

رشد اشتغال هستیم.«
وزارت  سلامت  فناوری  توسعه  دفتر  مدیرکل 
بهداشت حمایت جدی تر از شرکت های دانش 
بنیان و مراکز تحقیقاتی را ضروری دانست و گفت: 
»با حمایت های جدی تر دولت و مجلس شورای 
اسلامی می توان شاهد رشد فزآینده فعالیت های 

این مجموعه ها بود.« 
وطن پور با یادآوری این که درمورد کرونا سه 
موضوع مهم پیشگیری، تشخیص و درمان مطرح 
است، افزود: »با شیوع این بیماری در کشور از 
اواخر بهمن ماه شرکت های دانش بنیان فعال شدند 
و در حوزه های مختلف کرونا به صورت جدی 
وارد شدند و امروز شاهد دستاوردهای بزرگ آنها 

در کشور هستیم.«
موارد ضروری  جمله  از  را  وی، ضدعفونی ها 
گفت:  و  کرد  اعلام  کرونا  از  پیشگیری  برای 
»براثر مشکلاتی که ضدعفونی کننده ها بر پایه 
الکل داشتند، فراخوان ساخت ضدعفونی کننده ها 
بر پایه آب صادر شد که با تولید آن، موفقیت های 

خوبی در این زمینه بدست آوردیم.«
این مقام مسئول در وزارت بهداشت ادامه داد: »در 
ابتدای بروز بیماری کرونا دسترس ترین ضدعفونی 
کننده ها برپایه الکل بود، شرکت های دانش بنیان و 

مراکز رشد دانشگاه های علوم پزشکی دست به کار 
شدند و توانستند مقدار زیادی از نیاز کشور را در 

سطح بیمارستانی و جامعه تامین کنند.«
وزارت  سلامت  فناوری  توسعه  دفتر  مدیرکل 
همچنین  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت، 
کشور  در  ماسک  روزانه  »تولید  اظهارداشت: 
براساس آخرین آماری که سازمان غذا و دارو 

منتشر کرد به ۶ میلیون عدد رسیده است.«
وطن پور افزود: »قبل از آغاز موج دوم کرونا در 
کشور برخی شرکت ها اجازه صادرات ماسک 
داشتند ولی با آغاز موج دوم بیماری، جلوی این 
کار گرفته شده تا نیاز داخل کشور تامین شود.«

وی یکی از محصولات مورد نیاز برای پیشگیری از 
این بیماری را استفاده از ماسک اعلام و تصریح کرد: 
»هنوز ماسک به عنوان اساسی ترین روش پیشگیری 
از بیماری مطرح است و طبق آخرین آمارها اگر 
افراد جامعه از ماسک استفاده  همه مبتلایان و 
کنند، انتقال بیماری به شدت کاهش پیدا می کند، 
به عبارتی استفاده از ماسک یکی از روش های 

موثر در پیشگیری از بیماری کرونا است.«
از جمله  ماسک  انواع  که  این  یادآوری  با  وی 
سه لایه، N ۹۵ توسط شرکت های دانش بنیان 
بازار  به  تولید و  و سایر مجموعه ها در کشور 
عرضه شدند، افزود: »با همکاری معاونت علمی و 
فناوری یکی از شرکت های دانش بنیان مسئولیت 
ساخت دستگاه های تولید ماسک سه لایه را به 
عهده گرفت. این شرکت ظرف مدت ۲۰ روز 
۱۰ دستگاه ساخت ماسک سه لایه را تولید و 

روانه بازار کرد.«
وزارت  سلامت  فناوری  توسعه  دفتر  مدیرکل 
»به  پزشکی گفت:  آموزش  بهداشت، درمان و 
سرعت توانستیم در حوزه تولید ماسک های سه 
لایه به ظرفیت های تولید بالایی های دست یابیم.«
وطن پور اقدامات دیگر در حوزه پیشگیری کرونا 

را استفاده از استریل کننده های محیطی اعلام کرد و 
افزود: »انواع تونل ها، انواع دستگاه های ضد عفونی 
برمبنای ازن، پلاسما و یو وی طراحی و تولید شده اند 

و بسیار از محیط ها با آنها ضد عفونی شدند.«
وی با یادآوری این که انواع تونل ها در ورودی 
برخی ادارات و دانشگاه ها نصب شده است، تصریح 
کرد: »دستگاه ضد عفونی کننده یو وی در اختیار 
صنوف مختلف از جمله آرایشگاه قرار گرفت تا 

آنها وسایل خود را ضد عفونی کنند.«
وزارت  سلامت  فناوری  توسعه  دفتر  مدیرکل 
کیت های  انواع  تولید  و  طراحی  به  بهداشت 
تشخیصی کرونا در کشور اشاره کرد و گفت: 
»ظرف مدت یک ماه انواع این کیت ها تولید شد 
و در حال حاضر با استفاده از این محصولات 
داخلی، آزمایش های تشخیص بیماری کرونا در 

کشور انجام می شود.«
وطن پور افزود: »در این حوزه نیاز داشتیم که با 
استفاده از کیت های دقیق، بیماری در اسرع وقت 
 PCR شناسایی شود، به همین دلیل تست های
یا مولکولی مطرح شد و به سرعت تعدادی از 
شرکت های دانش بنیان در این زمینه فعال شدند 

و به موفقیت های بسیار بزرگی دست یافتند.«
وی با بیان این که آزمایشگاه های متعددی توسط 
انستیتو پاستور ایران در استان ها تجهیز و تایید شدند 
و همه آنها تست های خود را با کیت های ایرانی 
انجام می دهند، یادآور شد: »این آزمایشگاه ها نیاز 
به کیت های تشخیصی داشتند که در حال حاضر 

تامین شده است.«
وزارت  سلامت  فناوری  توسعه  دفتر  مدیرکل 
داد:  ادامه  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت، 
»همچنین افرادی که قبلا مبتلا به بیماری شده 
بودند باید شناسایی می شدند که این کار با  کیت های 

سرولوژی ساخت داخل انجام می شود.«
وطن پور گفت: »کیت های تشخیص سریع هم 

توسط تعدادی از شرکت های دانش بنیان ساخته 
شدند تا در غربالگری ها سریع بیماری بتوان آنها 
را استفاده کرد که به دلیل داشتن درصدی خطا، 
مورد تائید مجامع علمی دنیا قرار نگرفته است.« 
وی اظهار داشت: »یکی از محصولاتی که در حوزه 
تشخیص بیماری، نیاز داشتیم سوآپ بود تا نمونه 
گیری از مایعات بیولوژیک از حلق و بینی انجام 
شود قبلا تمام سوآپ های مصرفی وارداتی بود که 
با شیوع بیماری فراخوان برای تولید شرکت های 
دانش بنیان صادر شده که یکی از شرکت ها موفق 
به تولید آن شد و در این زمینه هم اتفاقات خوبی 

رخ داده است.«
وی خاطرنشان کرد: »شرکت های دانش بنیان نیاز 
کشور به ونتیلاتور را تامین کردند، برای درمان 
کرونا نیاز اساسی به دستگاه ونتیلاتور داشتیم، ۲ 
شرکت دانش بنیان موفق به تولید این دستگاه شدند 
و توانستند نیاز کشور را در این زمینه تامین کنند.«
وزارت  سلامت  فناوری  توسعه  دفتر  مدیرکل 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ادامه داد: »با 
همکاری هیات امنای ارزی تعداد هزار و ۲۰۰ 
دستگاه از این تجهیزات پیش خرید شد که  این 
مجموعه ها توانستند به موقع دستگاه ها را تحویل 

بیمارستان ها کنند.«
وطن پور افزود: »اگر چه درخواست های فراوان 
بین المللی برای دستگاه ونتیلاتور داریم اما چون 
نیاز داخلی وجود دارد، امکان صادرات نداریم.« 
وی یکی دیگر از تجهیزات مورد نیاز برای تشخیص 
بیماری را  دستگاه سی تی اسکن اعلام کرد و 
گفت: »دستگاه های سی تی اسکن های معیوب 
بیمارستان ها با همکاری معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری توسط یکی از شتاب دهنده های 
دانش بنیان، بازسازی و نوسازی شدند و به چرخه 

خدمات برگشتند.«
ادامه در صفحه 13 
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تازه ترین به  روزرسانی از وضعیت تولید واکسن  کرونا در جهان
مسابقه برای یافتن واکسن کووید-19 بین تعدادی 
از کشورها همچنان ادامه دارد و تاکنون تحقیقات با 
سرعت چشمگیری انجام شده است و به گفته سازمان 
جهانی بهداشت در مجموع ۲۶ واکسن در حال حاضر 

در مرحله ارزیابی بالینی قرار دارند. 
به گزارش سپید، روند کشف و تولید واکسن معمولا 
1۰ تا 1۵ سال طول می کشد اما این بار دولت ها و 
شرکت های پیشروی داروساز طی همکاری با یکدیگر 
امیدوارند واکسن این بیماری و راهی برای پایان دادن 
به این بیماری عالم گیر را تا پایان سال جاری میلادی 
)۲۰۲۰( ارائه کنند. از ۲۶ واکسنی که در حال آزمایش 
روی انسان است، تنها تعداد اندکی از آن ها وارد مرحله 
سوم آزمایش شدند، یعنی آخرین مرحله پیش از 
آن که مجوزهای لازم را گرفته یا درخواستش رد شود. 
این تلاش ها در حالی صورت می گیرد که چندی پیش 
تدروس آدهانوم، دبیرکل سازمان جهانی بهداشت با 
اشاره به این که تعدادی واکسن در مرحله سوم آزمایش 
بالینی هستند و امید است که به زودی تعدادی واکسن 
مؤثر که به پیشگیری از ابتلا به ویروس کمک می کنند 
در اختیار قرار گیرد، تأکید کرد: »در حال حاضر هیچ 
راه حل جادویی وجود ندارد و ممکن است واکسن 
ویروس کرونا هرگز به دست نیاید و مسیر عادی سازی 
زندگی طولانی باشد. به همین خاطر کشورها باید به 
دستورالعمل های سلامت پایبند باشند و انتقال ویروس 

از طریق اجتماعات را محدود کنند.«
گرچه  ایندیپندنت،    روزنامه  اخیر  گزارش  بنابر 
هنوز خیلی زود است که بگوییم کدام یک از این 
واکسن ها موفقیت آمیز خواهند بود، اما در ادامه نگاهی 
به واکسن های پیش رو می اندازیم و خواهیم دید هر یک 
در چه مرحله ای قرار دارند و طی ماه های آینده کی 

می توانیم منتظر عرضه آن ها در بازار باشیم؟ 

دانشگاه آکسفورد و آسترازنکا
ChAdOx 1 nCoV -19:نام واکسن

چگونه عمل می کند؟ 
واکسن دانشگاه آکسفورد یک ویروس تضعیف شده 
حامل این بیماری است و با مهندسی ژنتیکی ویروسی 
که باعث ابتلای شامپانزه ها به سرماخوردگی معمولی 
می شود خلق شده است. این ویروس تضعیف شده 
به قطع باعث بروز هیچ بیماری در انسان نشده است 
و به گونه ای دستکاری شده تا شاخک های پروتئینی، 
مانند آنچه در ویروس سارس-کوو-۲ موجود است، 
داشته باشد که ابزار حمله این ویروس برای هدف 
قرار دادن سلول های بدن انسان است. به گفته اندرو 
پولارد، رئیس این تحقیقات، وقتی این ماده ژنتیکی 
وارد بدن انسان می شود به سیستم ایمنی بدن کمک 
می کند تا ویروس سارس-کوو-۲ را تشخیص دهد. 

آخرین اخبار آن چیست؟ 
در تحقیقی که ماه گذشته در نشریه علمی »لانست« 
منتشر شد دانشمندان گفتند این واکسن واکنش مصون 
دوگانه ای در 1۰77 داوطلب 18 تا ۵۵ ساله که آن را 
دریافت کرده بودند ایجاد کرد و ظرف 1۴ روز پس از 
دریافت، واکنش تولید لنفوسیت  تی در سیستم ایمنی 
بدن را برانگیخته و ۲8 روز پس از تزریق باعث ایجاد 
پادتن ویروس کرونا در بدن می شود. به آزمایش های 
بیشتری نیاز است تا مشخص شود این مصونیت چقدر 
در بدن فرد باقی می ماند. همچنین هنوز مشخص نیست 
آیا این واکسن می تواند جلوی بیمار شدن افراد را 
بگیرد یا فقط باعث تضعیف علائم کووید-19 می شود.

بعد از این چه خواهد شد؟ 
مراحل دوم و سومِ آزمایشِ تاثیر این واکسن به خارج 
از بریتانیا و به کشورهای آفریقای جنوبی، برزیل و 
ایالات متحده توسعه یافته است چرا که در این کشورها 
نرخ ابتلا هنوز بالا است و به محققان اجازه می دهد 
تشخیص دهند آیا این واکسن می تواند جلوی شیوع 
این بیماری در جمعیت های بزرگ را گرفته یا آن را 

محدود کند؟ 
دانشگاه آکسفورد با شرکت داروساز آسترازنکا در 
همکاری است تا این واکسن را در مقیاس جهانی تولید 
کنند. شرکت داروساز وعده داده است به محض تایید 
تاثیر این واکسن، دو میلیارد دوز آن را تولید خواهد کرد. 

مدرنا
-1273mRNA :نام واکسن

چگونه عمل می کند؟ 
شرکت زیست فناوری آمریکایی مدرنا یکی از معدود 
شرکت هایی است که سعی دارد یک واکسن آران ای 
برای این ویروس پیدا کند. گرچه در روش های سنتی 
تولید واکسن نسخه ضعیف شده یا غیرفعال ویروس 
سارس-کوو-۲ وارد بدن انسان می شود، در روش 
آران ای ماده ژنتیکی به سلول انسان وارد می شود که 
باعث شده سیستم ایمنی بدن »شاخک های« پروتئینی 
سطح ویروس کرونا را تشخیص دهد. بعد از تزریق 
واکسن سیستم ایمنی بدن با این شاخک های پروتئینی 
به نحوی برخورد می کند که گویا به بیماری مبتلا 
شده است. این مساله باعث برانگیختن زنجیره ای از 
اتفاقات شده که طی آن پادتن های این بیماری و دیگر 
روش های دفاعی در بدن ایجاد می شود. تاکنون هیچ 
واکسن آران ای برای هیچ بیماری مسری تایید نشده 
است و شرکت مدرنا نیز هرگز چنین محصولی را وارد 
بازار نکرده است. اما مدافعان این واکسن می گویند 
تولید عمده آن آسان تر و سریع تر خواهد بود چرا که 
تنها مقادیر کمی از این ویروس و ترکیب ژنتیکی آن 

برای آزمایش واکسن استفاده شده است. 
آخرین اخبار چیست؟ 

واکسن آزمایشی مدرنا در مرحله اول آزمایش در تمام 
۴۵ داوطلب سالمی که آن را دریافت کردند واکنش 
سیستم ایمنی بدن را برانگیخت. با این حال، چهار هفته 
بعد از تزریق اول، نیاز به دریافت واکسن دومی بود تا 
بدن بتواند واکنش ایمنی قوی تری از خود نشان دهد. 
هیچ یک از داوطلبان این آزمایش عوارض جانبی جدی 
تجربه نکردند اما بیش از نیمی آن ها علائمی خفیف 
یا ملایم نظیر سرگیجه، سردرد، لرز، درد ماهیچه یا 

درد در محل دریافت واکسن داشتند. 

بعد از این چه خواهد شد؟ 
مرحله سوم آزمایش مدرنا اواخر ماه گذشته میلادی 
کلید خورد و حدود 3۰ هزار داوطلب در 89 منطقه که 
در 3۰ ایالت و شهر واشینگتن دی سی پخش هستند، در 
آن شرکت خواهند کرد. هدف آزمایش این است که 
تشخیص دهد آیا دریافت دو دوز از واکسن آران ای 
جلوی ابتلای افراد به کووید-19 را می گیرد یا خیر، 
از مرگ افراد مبتلا جلوگیری می کند یا هر دوی این 

تاثیرات را خواهد داشت. 
آنتونی فائوچی، مشاور ارشد کاخ سفید برای ویروس 
کرونا، ماه گذشته گفت نتایج این آزمایش احتمالا تا 

ماه نوامبر آماده خواهد شد.

فایزر و بایون تک
162BNT b2:نام واکسن

چگونه عمل می کند؟ 
فایزر، شرکت داروساز آمریکایی و بایون تک، شرکت 
زیست فناوری آلمانی نیز مشغول همکاری برای تهیه 
واکسن آران ایی هستند که از همان فناوری استفاده 

شده در واکسن مدرنا بهره می جوید. 
آخرین اخبار چیست؟ 

در اوایل ماه گذشته میلادی، شرکت بایون تک گفت 
آزمایش دو دوز از این واکسن روی ۲۴ داوطلب سالم 
نشان داد بعد از ۲۴ روز آن ها نسبت به افرادی که 
به این بیماری مبتلا شده اند سطوح بیشتری از پادتن 

کووید-19 را در بدن خود تولید کرده اند. 
بعد از این چه خواهد شد؟ 

فایزر و بایون تک در ماه گذشته میلادی مرحله سوم 
آزمایش خود را با جذب 3۰ هزار داوطلب در 39 
ایالت آمریکا و کشورهای برزیل، آرژانتین و آلمان 
آغاز کردند. دولت ایالات متحده در ماه ژوئیه اعلام 
کرد طی قراردادی با فایزر قرار است اگر واکسن این 
شرکت موثر و ایمن باشد تا پایان سال جاری میلادی 
1۰۰ میلیون دوز آن را به قیمت 1.9۵ میلیارد دلار 
خریداری کند. با شروع سال ۲۰۲1 نیز 1۲۰ میلیون 

دوز این واکسن به ژاپن تحویل داده خواهد شد. 

)Sinovac( سینواک
CoronaVac :نام واکسن

چگونه عمل می کند؟ 
شرکت داروساز چینی واکسن غیرفعالی تولید کرده 
است که به جای ویروس مسری از نسخه غیرمسری آن 
استفاده می کند تا واکنش سیستم ایمنی بدن را برانگیزد. 

آخرین اخبار آن چیست؟ 
واکسن این شرکت داروساز که در پکن مستقر است و 

CoronaVac نام دارد، بالای 9۰ درصد از پادتن های 
این ویروس را 1۴ روز بعد از دریافت دو واکسن 
)با فاصله دو هفته از یکدیگر( در بدن افراد مورد 
آزمایش ایجاد کرد. هیچ عوارض جانبی برای این 

واکسن گزارش نشده است. 
نتایج اولیه از آزمایش مرحله سوم روی ۶۰۰ بیمار 
گرفته شده که بعضی از آن ها صرفا گروه کنترل 

پلاسبو بودند. 
بعد از این چه خواهد شد؟ 

سینواک نیز در ماه گذشته وارد مرحله سوم آزمایش ها 
در برزیل شد و قرار است 9۰۰۰ کارمند نظام درمانی 
در سراسر این کشور را در این مرحله به کار گیرد. 

به گفته دانشمندان تشخیص این که آیا واکسنی باعث 
برانگیختن سیستم ایمنی بدن می شود نیاز به آزمایش 
روی ۲۰ تا ۴۰ هزار نفر دارد که به دو گروه آزمایش 
و کنترل تقسیم شده اند و وضعیت آنان باید برای 
ماه ها از نزدیک زیر نظر قرار بگیرد. به همین خاطر 
پرسش هایی وجود دارد مبنی بر اینکه آیا آزمایش های 
سینواک می تواند اطلاعات کافی را گردآوری کند و 
انجام این آزمایش روی کارمندان نظام پزشکی می تواند 

نتیجه موثر داشته باشد؟ 

دیگر واکسن های پیشرو
)CanSino Biologics( کان سینو بیولوژیکس

دوم  مرحله  در  هنوز  چینی  داروساز  شرکت  این 
آزمایش های خود به سر می برد ولی در ماه ژوئن 
مجوزی محدود از دولت دریافت کرد تا واکسن خود را 
برای تنها یک سال روی نیروهای نظامی آزمایش کند. 

)Sinopharm( سینوفارم
 این شرکت داروساز چینی که تحت اداره دولت است 
ماه گذشته میلادی مرحله سوم آزمایش خود، روی 1۵ 
هزار داوطلب 18 تا ۶۰ ساله بدون هیچ مشکل جدی 

پزشکی در امارات متحده عربی کلید زد.

موسسه تحقیقات کودکان مرداک
این شرکت تحقیقات پزشکی امور کودکان که در ملبورن 
مستقر است در حال انجام مرحله سوم آزمایش خود 
روی واکسن بیماری سل است که حدودا 1۰۰ سال 
قدمت دارد. گرچه سازمان جهانی بهداشت می گوید 
هیچ مدرکی وجود ندارد که نشان دهد این واکسن 
می تواند از افراد در برابر کووید-19 محافظت کند اما 
گفته می شود این واکسن می تواند باعث تقویت کلی 

واکنش سیستم ایمنی بدن شود.

موسسه تحقیقات علمی اپیدمیولوژی و 
)Gamaleya( میکروبیولوژی گامالیا

وزیر بهداشت روسیه نیز به تازگی اعلام کرده است که  
موسسه تحقیقات علمی اپیدمیولوژی و میکروبیولوژی 
گامالیا)Gamaleya(  آزمایش های بالینی یک واکسن 
آدنوویروس علیه کرونا را تکمیل کرده است و برای 

ثبت دارو کارهایی در دست اقدام است. 
به گزارش ایسنا، روسیه امیدوار است واکسن کرونا تا 

ماه اکتبر )مهر ماه( به صورت انبوه ارائه شود. 
میخائیل موراشکو وزیر بهداشت روسیه با بیان اینکه 
پزشکان و معلمان اولین کسانی خواهند بود که واکسن 
را دریافت می کنند افزود، 8۰۰ نفر در مرحله سوم 
کارآزمایی شرکت می کنند و در همان زمان تولید 
آغاز می شود که نتیجه آن تولید و بکارگیری واکسن 

به میزان انبوه خواهد بود.



خبـر

شمار مبتلایان به کرونا در جهان به بیش از19میلیون و 500هزار نفر رسید
براساس آخرین آمارها، شمار قربانیان بیماری 
کووید-۱۹ تاکنون به ۷۲۴ هزار و ۱۲۳ نفر 

است.  رسیده 
به گزارش سپید، شمار مبتلایان کروناویروس 
جدید در جهان تاکنون به ۱۹ میلیون و ۵۴۶ هزار 
و ۷۴۸ نفر رسیده و ۱۲ میلیون و ۵۴۷ هزار و 
۷۶۷ نفر از مبتلایان به کووید-۱۹ بهبود یافته اند. 
روند افزایش آمار مبتلایان به بیماری کووید-۱۹ 
در جهان  منطقه  و  در ۲۱۳ کشور  تاکنون  که 
شیوع یافته، ادامه دارد و این بیماری همچنان 
در دنیا قربانی می گیرد. آمریکا همچنان درصدر 
فهرست کشورهای درگیر با بیماری کووید-۱۹ 
قرار داشته و بیشترین آمار قربانیان و مبتلایان 
به این بیماری را به خود اختصاص داده است. 
بنا بر گزارش پایگاه اطلاع رسانی ورلدامُتر، تعداد 
مبتلایان و قربانیان این بیماری در کشورهایی که بنا 
بر گزارش های رسمی بالاترین آمارها را داشته اند 
تا صبح روز شنبه به ترتیب به شرح زیر است: 

۱. آمریکا پنج میلیون و ۹۵ هزار و ۵۲۴ مبتلا، 
۱۶۴ هزار و ۹۴ قربانی

۲. برزیل دو میلیون و ۹۶۷ هزار و ۶۴ مبتلا، 
۹۹ هزار و ۷۰۲ قربانی

مبتلا،   ۶۱۱ ۸۸ هزار و  میلیون و  ۳. هند دو 

۴۲ هزار و ۵۷۸ قربانی
۴. روسیه ۸۷۷ هزار و ۱۳۵ مبتلا،   ۱۴ هزار 

و ۷۲۵ قربانی
مبتلا،   ۴۷۶ و  هزار   ۵۴۵ جنوبی  آفریقای   .۵

۹۹۰۹ قربانی

۶. مکزیک ۴۶۹ هزار و ۴۰۷ مبتلا، ۵۱ هزار 
و ۳۱۱ قربانی

و  هزار   ۲۰ مبتلا،   ۸۷۵ و  هزار   ۴۶۳ پرو   .۷
۶۴۹ قربانی

۸. شیلی ۳۶۸ هزار و ۸۲۵ مبتلا، ۹۹۵۸ قربانی
۹. کلمبیا ۳۶۷ هزار و ۱۹۶ مبتلا، ۱۲ هزار و 

۲۵۰ قربانی
مبتلا، ۲۸ هزار  اسپانیا ۳۶۱ هزار و ۴۴۲   .۱۰

و ۵۰۳ قربانی
کشور  سه  حاضر  حال  در  گزارش  این  بنابر 
رتبه های  در  ترتیب  به  هند  و  برزیل  آمریکا، 
اول تا سوم، تنها کشورهایی هستند که بالای 
دو میلیون مبتلا به کووید ۱۹ را در آمارهای 

رسمی خود گزارش کرده اند. 
کشورهای  متحده  ایالات  از  پس  همچنین 
ترتیب  به  هند  و  انگلیس  مکزیک،  برزیل، 
بیشترین شمار قربانیان این بیماری را به خود 

داده اند.ایسنا اختصاص 

مدیر موسسه ملی آلرژی و بیماری های عفونی گفت: »واکسن 
تأیید شده کرونا تنها ۵۰ الی ۶۰ درصد مؤثر خواهد بود.«

به گزارش سپید، آنتونی فائوچی در ارتباط با واکسن تایید شده 
کرونا گفت: »واکسن تأیید شده کرونا تنها در ۵۰ تا ۶۰ درصد 
مؤثر خواهد بود، به این معنی که اقدامات بهداشت عمومی هنوز 
هم لازم است تا بتوان این بیماری را تحت کنترل نگه داشت.«
فائوچی ادامه داد: »ما هنوز نمی دانیم که واکسن چه کارآیی 
می تواند داشته باشد؛ ما به دنبال مؤثر بودن ۷۵ درصدی یا بیشتر 
از آن هستیم؛ اما شانس مؤثر بودن آن زیاد نیست، به این معنی 

که افراد هرگز نباید رویکرد بهداشت عمومی را رها کنند.«
استیون هان، کمیسر سازمان غذا و داروی آمریکا نیز گفت: 
»لازم است متخصصان مستقلی قبل از تأیید نهایی کاندیداهای 
واکسن کرونا آنها را بررسی کنند.« وی افزود: »کاندیداهای 

واکسنCOVID ۱۹- مطابق با استانداردهای قانونی و تنظیم 
شده برای محصولات پزشکی مورد بررسی قرار می گیرند، از 
جمله توسط یک کمیته مشورتی خارجی این عملیات صورت 

خواهد گرفت.«
هان و سایر مقامات پزشکی یادآور شدند، هدف از اجرای 
عملیات »Warp Speed« توسط دولت آمریکا سرعت بخشیدن 
به توسعه واکسن و روش های درمانی برای  کنترل ویروس 
کرونا است و تأکید بر سرعت باعث ایجاد نگرانی عمومی از 

ایمنی و کارآیی این واکسن ها شده است.
بیماری کووید ۱۹ نزدیک به پنج میلیون نفر را در ایالات متحده 
آلوده کرده و بیش از ۱۶۰ هزار نفر را به کام مرگ کشانده است.
به گزارش فارس به نقل از سی جی تی ان، فائوچی با بیان اینکه 
مطالعات مربوط به واکسنCOVID ۱۹- شرکت مدرنا می تواند 

منجر به تولید واکسن در نوامبر یا دسامبر شود، خاطرنشان کرد: 
»انتظار می رود ده ها میلیون دوز واکسن کووید ۱۹ تا اوایل سال 

۲۰۲۱ و یک میلیارد دوز تا پایان آن سال در دسترس باشد.«

مدیر موسسه ملی آلرژی و بیماری های عفونی:
واکسن تأیید شده کرونا تنها 50 تا 60 درصد مؤثر خواهد بود 

 ادامه از صفحه 12
مدیرکل دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت افزود: »در 
حال حاضر یکی از شرکت های دانش بنیان به تولید دستگاه های 
سی تی اسکن در کشور پرداخته است. سی تی اسکن یک 
دستگاه  پیشرفته و بسیار گران قیمت است که باتوجه به شرایط 
ارزی، خرید این دستگاه از خارج کشور بسیار سخت است.«

وطن پور یکی دیگر از تجهیزات مورد استفاده را تب سنج های 
از علائم  »یکی  اعلام کرد و گفت:  راه دور  از  استفاده  قابل 
بیماری کرونا، تب است. غربالگری تب در تمام شهرها در 
دستور کار قرار گرفت و برای تامین نیاز این دستگاه از چند 
شرکت دانش بنیان حمایت شد و این مجموعه ها دستگاه تب 
سنج های حراراتی، طراحی و ساختند.« وی تصریح کرد: »در 
حال حاضر این دستگاه ها در کشور تولید می شود و فروش 

خوبی در داخل کشور پیدا کرده است.«
مدیرکل دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی به تولید ۲ داروی کرونا در کشور اشاره کرد 

و گفت: »داروی ها فاویپیراویر و رمدسیویر در داخل کشور 
ساخته شده است.« وطن پور خاطرنشان کرد: »با شیوع بیماری 
هر دارویی که در دنیا مطرح می شد که احتمال داشت در بیماری 
کرونا تاثیر بگذارد، شرکت های دانش بنیان را حمایت کردیم تا 

آنها بتوانند مواد اولیه و محصول دارویی را بسازند.«
وی ادامه داد: »یکی از مشکلات ما در این داروها، اختلاف بین 
صاحب نظران علمی بین المللی است و هنوز جامعه پزشکی 

نظر واحدی در استفاده از این ۲ دارو ندارند.«
این مقام مسئول وزارت بهداشت ادامه داد: »این در حالی است که 
ما وظیفه داریم به دانش تولید آنها مجهز باشیم، لذا از شرکت های 

دانش بنیان برای تولید مواد اولیه آنها حمایت کردیم.« 
وطن پور افرود: »باوجود این که پروازهای خارجی بسیار محدود 
شده بود و انتقال مواد اولیه داروها سخت بود، اما با هماهنگی های 
انجام شده مواد اولیه این اقلام دارویی به داخل کشور وارد شد.«
وی تاکید کرد: »با هماهنگی بین بخشی، امور بین الملل وزارت 
بهداشت، هیات امنای ارزی، معاونت علمی و فناوری ریاست 

جمهوری، صندوق نوآوری و شکوفایی توانستیم  بخش بزرگی 
از نیازهای داخل در حوزه کرونا در مورد پیشگیری، تشخیص 
و درمان تامین را تامین کنیم. همچنان این همکاری در حال 
ادامه است.« وی با یادآوری این که واکسن کرونای ایرانی وارد 
مرحله انسانی شده است، گفت: »بعد از فعالیت بر روی داروهای 

کرونا اقدامات در مورد ساخت واکسن آغاز شد.«
مدیرکل دفتر توسعه فناوری سلامت وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی ادامه داد: »کمیته ای در این حوزه فعال شد، 
ما در تلاش هستیم دانش تولید واکسن در بخش خصوصی 

توسعه پیدا کند.«
وطن پور تصریح کرد: »شرکت های دانش بنیان در تلاش برای 
این واکسن در حال گذراندن  تولید واکسن کرونا هستند  و 

تست های مراحل حیوانی خود است.«
وی افزود: »تردیدهایی در استفاده از واکسن در سطح بین المللی 
وجود دارد اماهمچنان این شرکت ها مورد حمایت قرار می گیرند 

تا از دانش تولید این حوزه از دنیا عقب نباشیم.«

شماره ۱۷۱۸ ۱۹7 مرداد ۱۳۹۹



معاون طرح و برنامه هیات امنای صرفه جویی ارزی در معالجه بیماران تشریح کرد

امنای صرفه جویی  هیات  برنامه  و  معاون طرح 
ارزی در معالجه بیماران وزارت بهداشت با اشاره 
به وضعیت کاشت حلزون شنوایی در شرایط شیوع 
کرونا در کشور، گفت: »در حال حاضر هزینه کلی 
کاشت حلزون حدود ۴۳ میلیون تومان است که از 
این میزان، ۳۷ میلیون تومان توسط هیات امنا تقبل 
شده و شش میلیون تومان باقیمانده توسط خانواده ها 

پرداخت می شود.«
به گزارش سپید، هومن نریمانی در گفت و گو با 
ایسنا با اشاره به وضعیت کاشت حلزون شنوایی در 
شرایط شیوع کرونا در کشور گفت: »در سال ۱۳۹۷ 
با تامین پروتزی که انجام شد، آمار خوبی را در زمینه 
اعمال جراحی کاشت حلزون داشتیم. به طوری که 
۱۲۲۴ مورد عمل کاشت حلزون در این سال انجام 
شد. در عین حال در سال ۱۳۹۸ با توجه به اینکه 
چهار مناقصه برگزار کردیم و در این مناقصات، ۱۲۵۰ 
پروتز را خریداری کرده بودیم، پیش بینی می کردیم 
که رکورد سال ۱۳۹۷ را در اعمال جراحی کاشت 
حلزون شکسته و به ۱۳۰۰ عمل می رسیم. منتها از 
اواسط بهمن ماه بحث کرونا پیش آمد و مراکز به 
دلیل حفظ سلامت کودکان اعمال جراحی کاشت 
حلزون را به صورت موقت متوقف کردند. حتی به 
این سمت رفتند که جلسات گفتاردرمانی را هم تا 

حد امکان به صورت غیرحضوری برگزار کنند.«
وی افزود: »بر این اساس ما در سال ۱۳۹۸ تا مقطع 
اواسط بهمن ماه حدود ۱۰۹۱ عمل کاشت حلزون 
داشتیم که بعد از آن  اعمال جراحی متوقف شد و این 
روند تا اواخر فروردین ماه ادامه داشت. در اردیبهشت 
ماه با اجرای فاصله گذاری صحیحی که اعمال شد، 
وضعیت بهتر شد و مراکز به تدریج اعمال کاشت 
حلزون را آغاز کردند و درخواست پروتزها به تدریج 
به ما می رسید. منتها مجدداً با افزایش تعداد مبتلایان به 
کرونا روند کاشت حلزون دوباره کُند شده است. با 
توجه به اینکه معاونت درمان وزارت بهداشت به ما 
اعلام کرد که با توجه به لیست انتظار بیماران انتظار 
داریم که تا حد امکان تعداد عمل ها در سال ۱۳۹۹ 
بیشتر شده و در وجه مقابل لیست انتظار به حداقل 
رسانده شود. بر این اساس اعلام شد که اگر بتوانیم 
امسال بین ۲۰۰۰ تا ۲۵۰۰ عمل کاشت انجام دهیم، 
می توانیم لیست انتظار را به حداقل رسانده و حتی 

آن را صفر کنیم.«
نریمانی ادامه داد: »بنابراین در حال حاضر طی بیش 
از چهار ماهی که از سال جدید گذشته است، چهار 
مناقصه برگزار کردیم و ۱۵۰۰ پروتز خریداری کردیم. 
در حالی که هیچ سالی این تعداد پروتز را خریداری 
نمی کردیم. بنابراین امسال این میزان پروتز خریداری 
کردیم که دپوی کافی داشته باشیم تا اگر مراکز ظرفیت 
انجام عمل کاشت حلزون را افزایش دادند، بتوانیم 
پاسخگو باشیم، اما نمی دانم با شرایط فعلی کرونا این 
امکان فراهم خواهد بود تا  اعمال جراحی کاشت 
حلزون مانند سال های گذشته ادامه یابد یا اینکه عمل ها 

با محدودیت مواجه خواهند شد.«
وی با بیان اینکه  در حال حاضر مراکز کاشت حلزون 
از امکانات ارتباطی آنلاین برای برگزاری جلسات 
گفتار درمانی استفاده می کنند، اظهار کرد: »در سه ماه 
ابتدایی سال ۱۳۹۹ با ارائه حدود ۲۰۰ پروتز به مراکز 

کاشت حلزون اعمال کاشت حلزون انجام شده که به 
نظر می رسد با توجه به شرایط کرونایی آمار خوبی 
باشد. در عین حال برای امسال هدف گذاری مان این 
بود که به کاشت ۲۰۰۰ تایی برسیم که البته منوط به 
تحقق بودجه های آن است. طبق برآورد ما بالای ۷۰ 
میلیارد تومان هزینه خرید پروتزها خواهد شد. اگر 
این بودجه تحقق یابد، امکان رسیدن به این هدف  
عملیاتی وجود خواهد داشت. تاکنون مناقصات را 
با بودجه داخلی هیات امنا برگزار کردیم. منتها باید 
بودجه مصوب در قانون بودجه  تحقق یابد تا بتوانیم 
برنامه را پیش ببریم.« نریمانی ادامه داد: »در سال های 
گذشته نیز مشکل عدم تحقق بودجه کاشت حلزون را 
داشتیم، اما برای اینکه روند درمان بیماران دچار خدشه 
نشود، طی پنج سال گذشته با وجود اینکه بودجه ها 
در حداقل ممکن محقق شده است، در مجموع  ۵ 
هزار و ۳۱۷ عمل کاشت پروتز انجام داده بودیم که 
بابت این ها در قانون بودجه ۲۸۰ میلیارد تومان اعتبار 
مصوب شده بود، اما از مجموع این بودجه فقط ۳۴.۴ 
میلیارد تومان به هیات امنا تخصیص یافته است و 
بقیه را از منابع داخلی خودمان استفاده کردیم. اگر 
قرار باشد امسال به تعداد پیش بینی شده برسیم، باید 
بودجه های آن در زمان مناسب تخصیص یابد. البته 
سازمان برنامه و بودجه قول مساعدی داده که در این 

زمینه با جدیت بیشتری اقدام کند.«
نریمانی درباره هزینه عمل جراحی کاشت حلزون 
در شرایط کنونی، گفت: »از آنجایی که ارز دولتی به 
پروتزهای کاشت حلزون تعلق می گیرد، خوشبختانه 
تغییرات قیمت ارز به این حوزه تسری پیدا نمی کند. 
اگر قرار باشد به این حوزه ارز نیمایی تعلق بگیرد، از 
آنجایی که اکثر خانواده ها از طبقات اقتصادی پایین 
جامعه هستند، هزینه عمل حدود ۱۲۰ میلیون تومان 
می شود که از توان خانواده ها و بودجه های هیات امنا 
خارج است. بر همین اساس خوشبختانه با حمایت 
وزارت بهداشت پروتزها همچنان در بسته تعلق ارز 
دولتی قرار دارند و خوشبختانه افزایش هزینه ای در 

این حوزه نداشتیم.« وی افزود: »البته هنوز تخصیصی 
بابت پروتزها به هیات امنای صرفه جویی ارزی تعلق 
نگرفته است، اما با توجه به اینکه ارز دولتی به این 
حوزه تعلق می گیرد، ما مناقصات را برگزار کردیم 
و امیدواریم ارز دولتی هر چه زودتر تخصیص پیدا 
کند. در حال حاضر هزینه کلی کاشت حلزون حدود 
۴۳ میلیون تومان است که از این میزان، ۳۷ میلیون 
تومان توسط هیات امنا تقبل شده و شش میلیون تومان 
باقیمانده توسط خانواده ها پرداخت می شود. بر این 
اساس حدود ۸۵ درصد هزینه کاشت حلزون را هیات 

امنای صرفه جویی ارزی تقبل می کند.«
نریمانی درباره تعداد افراد در لیست انتظار انجام 
عمل کاشت حلزون، گفت: »مبنای قرارگیری در 
لیست انتظار این است که خانواده ها قدرالسهم عمل 
را پرداخت کرده باشند. بر این مبنا بین ۳۵۰ تا ۴۰۰ 
نفر در لیست انتظار کاشت حلزون داریم. از طرفی 
۶۰۰ تا ۷۰۰ نفر دیگر را داریم که پرونده هایشان در 
مراکز ۱۴ گانه سراسر کشور در حال بررسی است. 
روند بررسی پرونده هر بیمار بین چهار تا شش 
ماه طول می کشد تا مشخص شود که آیا کودک 
می تواند با سمعک، شنوایی داشته باشد یا خیر. اگر 
با سمعک شنوایی داشته باشد، دیگر بحث کاشت 
حلزون برایش منتفی می شود، اما اگر بعد از چهار تا 
شش ماه با امتحان سمعک به آن حد شنوایی که بر 
اساس استانداردهای جهانی تعریف شده، نرسد، آن 

زمان کاندید کاشت حلزون می شود.«
وی درباره سن کاشت حلزون شنوایی نیز گفت: »یک 
باور غلط را به خانواده ها القا می کنند و باعث نگرانی 
خانواده ها می شوند، مبنی بر اینکه اگر برای کودک تا 
دو سالگی عمل کاشت حلزون انجام نشود، کودک 
دیگر شانسی برای شنوایی نداشته و کاملا ناشنوا 
باقی خواهد ماند. در حالی که اصلا اینطور نیست و  
تا چهار سالگی هم نتایج عمل مشابه سنین پایین تر 
است. البته ترجیح ما این است که بتوانیم پروتز به 
میزان کافی تامین کنیم که هر چه زودتر این عمل 

برای کودکان انجام شود. بعد از چهار سالگی نتایج 
عمل به تدریج ضعیف تر خواهد شد؛ به این معنی که 
تعداد جلسات گفتار درمانی بیشتری بعد از عمل نیاز 
است. اما کودکانی داشتیم که در سن بالاتر هم کاشت 
حلزون شده اند و اکنون کاملا شرایط عادی دارند و 
به گفتار آمده اند.« نریمانی با بیان اینکه سالانه بین سه 
تا چهار هزار کودک ناشنوا در کشور متولد می شوند، 
گفت: »از این تعداد پیش بینی می شود که بین ۱۰۰۰ 
تا ۱۵۰۰ نفر امکان کاشت حلزون را داشته باشند.«

وی تاکید کرد: »به نظر می رسد که اگر نهادهای خیریه 
و مردم نهاد با این حوزه آشنایی پیدا کنند، بسیار خوب 
است. زیرا این  ناشنوایی تنها معلولیتی است که با 
کاشت حلزون کاملا خوب می شود و یک کودک 
معلول می تواند به یک فرد کاملا عادی تبدیل شود. ما 
در بین کودکان کاشت حلزون شده مهندس، خلبان، 
دندانپزشک و... داریم. بنابراین جای موسسات خیریه 
و مردم نهاد برای کمک به این حوزه خالی است و 
باید وارد میدان شوند. باید توجه کرد که بعد از کاشت 
حلزون هم این افراد یکسری هزینه دارند. به طوری که 
سالانه بین دو تا سه میلیون تومان باید هزینه قطعات 
پروتز را دهند که تحت پوشش بیمه هم قرار ندارند. 
بنابراین خانواده ها نیاز دارند که دراین زمینه به آنها 
کمک شود. اگر بیمه هم بتواند در این حوزه کمک 
کند، بسیار خوب است. بر اساس برآوردها یک فرد 
ناشنوا با عمر متوسط ۶۵ سال بین ۸۰۰ میلیون تا ۱ 
میلیارد تومان هزینه برای بودجه عمومی دولت دارد. 
در حالی که می توان با یک شانزدهم تا یک بیستم 
این هزینه برای کودک کاشت حلزون انجام داد تا 

زندگی کاملا عادی را داشته باشد.« 
نریمانی با بیان اینکه ما از سال ۱۳۷۲ در کشور 
کاشت حلزون را انجام می دهیم، گفت: »حدود ۲۷ 
سال است که کاشت حلزون در کشور انجام می شود 
و طی این مدت تا پایان سال ۱۳۹۸ در مجموع ۱۱ 
هزار و ۷۶۰ مورد عمل کاشت حلزون در کشور 

انجام شده است.«

وضعیت کاشت حلزون شنوایی در شرایط کرونا
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  امین جلالوند

بالاخره پس از کش و قوس های فراوان، وزارت 
بهداشت اعلام کرد که کدام گروه از دستیاران سال 
آخر از شرکت در آزمون گواهینامه تخصصی معاف 
هستند و کدام گروه از دستیاران سال آخر باید در 

این آزمون شرکت کنند. 
معاونت آموزشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی درباره جزئیات این تصمیم تازه توضیح 
داده است: »در پی درخواست ها و سوالات مکرر 
دانشجویان و دستیاران واجد شرایط شرکت در 
آزمون گواهینامه و دانشنامه تخصصی سال 99 
پیرامون شرکت در طرح بدون آزمون، معاونت 
آموزشی وزارت بهداشت به اطلاع می رساند کلیه 
دستیارانی که توسط دانشگاه و گروه آموزشی مربوطه 
واجد شرایط فارغ التحصیلی و شرکت در آزمون 
گواهینامه سال جاری شناخته شوند، با لحاظ نمودن 
شرایطی از شرکت در آزمون گواهینامه شهریورماه 

سال جاری معاف خواهند بود.
بر این اساس، کلیه دستیارانی که دوره آموزشی آنها 
تا تاریخ 99.08.30 خاتمه پیدا کند و یا در آزمون 
تیرماه 98 و آزمون ارتقای سال ماقبل آخر شرکت 
کرده و حدنصاب نمره گواهینامه آزمون را کسب 
کرده اند و همچنین در سامانه معاونت درمان جهت 
شروع به طرح ثبت نام نموده و در موعد مقرر ظرف 
یک هفته از تاریخ ابلاغ، خدمات خود را شروع 
کرده و تا پایان دوره آموزش مصوب استمرار داشته 
باشد، از شرکت در آزمون گواهینامه شهریور ماه 
سال جاری معاف هستند. در خصوص دستیاران 
مشمول نظام وظیفه نیز با هماهنگی معاونت درمان، 
مشمولین خدمت سربازی مشروط به اینکه از اول 
شهریورماه لغایت زمان اعزام به خدمت سربازی در 
محل های مورد نیاز معاونت درمان خدمت نمایند، 

می توانند از این طرح استفاده کنند.
منظور شدن 50 امتیاز در اولویت تعیین محل خدمات 
ضریب k، محاسبه مدت طرح اضطراری دستیاری 
به عنوان خدمت در مناطق خاص، محاسبه حقوق 
و مزایای تخصصی در مدت طرح دستیاری و 
اختصاص مزیت های تشویقی در آزمون شفاهی 
شهریور ماه از مزایای شرکت در طرح بدون آزمون 

گواهینامه و دانشنامه تخصصی است.
 بر اساس اعلام معاونت آموزشی، در خصوص 
افرادی که سال گذشته در آزمون شرکت کرده و 
یا حدنصاب نمره لازم را دریافت نکرده اند، این 
وارد طرح  ابتدای شهریورماه  از  می توانند  افراد 
آزمون  در  می بایست  ولی  شوند،  آزمون  بدون 
پایان شهریورماه شرکت نمایند. این افراد به جز 
معافیت از آزمون گواهینامه از سایر مزایای مذکور 

برخوردار خواهند بود.
همچنین دستیارانی که همزمان از دو ارتقای دانشنامه 
تخصصی استفاده می کنند، با لحاظ شدن سایر شرایط 
می توانند به طرح اضطراری بروند، ولی می بایست 

در آزمون گواهینامه شهریورماه شرکت کنند.
در خصوص دستیارانی که در استخدام دانشگاه های 
علوم پزشکی و یا در ماموریت آموزشی هستند و 
همچنین دستیارانی که سهمیه مناطق محروم هستند، 
به شرط حضور در منطقه مورد تعهد می توانند از 
طرح معافیت امتحان گواهینامه استفاده نمایند. ضمن 
اینکه افرادی که در شهریورماه طرح را شروع نکنند، 
برای اخذ گواهینامه و دانشنامه ملزم به شرکت در 

آزمون پایان شهریورماه خواهند بود.«

فرآیند حذف آزمون گواهینامه 
دستیاری از کجا کلید خورد

چندی قبل جمعی از دستیاران تخصصی سراسر 

کشور در نامه ای خطاب به وزیر بهداشت، درخواست 
آخر  آزمون گواهینامه دستیاران سال  که  کردند 

تخصص پزشکی، حذف شود.  
در متن نامه این گروه از دستیاران معترض، خطاب به 
وزیر بهداشت آمده بود: »از ابتدای شروع همه گیری 
ویروس کرونا در کشور، دستیاران کلیه رشته ها در 
تمامی سطوح، تمامی وقت خود را جهت درمان 
هموطنان عزیز گذاشته اند. با این وجود و با توجه 
به اینکه زمان قطعی رفع این مشکل هنوز مشخص 
نیست و شاهد پیک مجدد بیماری در روزهای اخیر 
هستیم و همچنین شرایط دانشگاه های مختلف، 
رشته های مختلف و حتی بیمارستان های یک دانشگاه 
در مورد بهره گیری از توان دستیاران متفاوت است، 
در این شرایط بیان شده که آزمون گواهینامه دستیاران 
سال آخر برای اولین بار به صورت مشترک با آزمون 
دانشنامه تخصصی در شهریور ماه سال جاری برگزار 
می شود. این در حالی است که تمرکز و جمع بندی 
طب تخصصی نیاز به آرامش روحی و جسمی دارد، 
امری که در حال حاضر با توجه به شرایط کاری 
موجود، از دست دادن تعدادی از عزیزان و همکاران 
گرامی مان و همچنین ابتلا بسیاری از دستیاران و 
بستگان شان به کووید ۱9 شرایط را برای دستیاران 

سال آخر بسیار دشوار کرده است.
از طرفی برگزاری یک آزمون به عنوان گواهینامه 
و دانشنامه ، آزمونی برای دارا بودن حداقل ها در 
مقابل داشتن کیفیت حداکثری با در نظر گرفتن 
دو سطح قبولی است. همچنین نگرانی طراحی 
سوالات بر اساس سطح دانشنامه  آزمون کیفیت 
سنجی نیز وجود دارد. شرکت در آزمونی جامع به 

صورت الکترونیکی که با شرایط برگزاری آن آشنا 
نیستند و برای اولین بار در حال تجربه آن هستند، 
در نهایت مردودی تعدادی از دستیاران زحمتکش 
در این عرصه جهادی را به همراه خواهد داشت و 
این خود سبب استرس دوچندان در شرایط فعلی 
خواهد بود. لذا ما دستیاران سال آخر کل کشور 
خواستار تجدیدنظر در اخذ آزمون گواهینامه کشوری 
و حذف آن و برگزاری آزمون بورد در تاریخ اعلام 
شده هستیم و یا اتخاذ تصمیمی همانند تصمیمی 
که در خصوص برگزاری آزمون ارتقای سالیانه 
دستیاران گرفته شده است. لازم به ذکر است در 
صورت محقق شدن این رویه، فارغ التحصیلان در 
شرایط بحران کنونی جامعه چندین ماه زودتر از 
هر سال می توانند در خدمت سیستم درمان وزارت 

بهداشت باشند.«
وزارت بهداشت در ابتدا با این تصمیم مخالفت 
کرد. پیشتر نیز اسماعیل ایدنی، قائم مقام شورای 
آموزش پزشکی و تخصصی وزارت بهداشت گفته 
بود: »باید توجه داشت که ما می خواهیم صلاحیت 
فردی را که به عنوان متخصص می خواهد در آزمون 
شرکت کند را ارزیابی کنیم و تنها آزمون که در 
پایان دوره انجام می گیرد، آزمون گواهینامه است. 
همچنین تمام رشته های مختلف درگیر بیماری کرونا 
نبودند و تنها سه الی چهار رشته درگیر این بیماری 
بوده اند. بنابراین حذف این آزمون منطقی نیست. به 
دلیل اینکه طی سال های بعد این برداشت در ذهن 
دانشجویان ایجاد می شود که عده ای بدون گذارندن 

این آزمون مدرک گرفته اند.«
ادامه در صفحه 10 

کدام گروه از دستیاران، معاف از آزمون گواهینامه هستند؟
وزارت بهداشت در اطلاعیه ای مهم توضیح داده است که کدام گروه از دستیاران سال آخر 

از شرکت در آزمون گواهینامه تخصصی، معاف هستند

معاونت آموزشی وزارت 
بهداشت اعلام کرده است که در 
پی درخواست ها و سوالات مکرر 

دانشجویان و دستیاران درباره 
آزمون گواهینامه تخصصی 
به اطلاع می رساند که کلیه 

دستیارانی که توسط دانشگاه 
و گروه آموزشی مربوطه واجد 

شرایط فارغ التحصیلی و شرکت 
در آزمون گواهینامه سال جاری 

شناخته شوند، با لحاظ نمودن 
شرایطی از شرکت در آزمون 

گواهینامه شهریورماه سال جاری 
معاف خواهند بود 
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 ادامه از صفحه 9
به گفته او، »تعدادی از افرادی که در آزمون شرکت 
می کنند توانایی اینکه نمره حد نصاب را بیاورند 
نخواهند داشت. این آزمون صلاحیت علمی افراد 
را مورد سنجش قرار خواهد داد تا بتوانند به عنوان 
متخصص در کشور کار کنند یا در رشته های فوق 
تخصصی ادامه تحصیل دهند و فارغ التحصیل شوند. 
بنابراین حذف این آزمون به هیچ وجه منطقی 
نیست. البته ممکن است برای زمان برگزاری این 
آزمون در ستاد، تصمیم گیری هایی صورت گیرد، 
اما هرگونه تصمیم در این رابطه بر عهده ستاد ملی 

مقابله با کرونا خواهد بود.«
حالا وزارت بهداشت با چرخش از مواضع اولیه 
اعلام کرده است که آزمون دستیاری برای بسیاری 

از دستیاران سال آخر، حذف خواهد شد.

سه چهارم دستیاران، معاف از آزمون 
گواهینامه می شوند

برخی از دستیاران تخصصی سال آخر از آزمون 
اکبر  علی  شده اند.  معاف  دستیاری  گواهینامه 

بهداشت،  وزارت  آموزشی  معاون  حق دوست، 
درمان و آموزش پزشکی درباره تعداد احتمالی 
دستیاران مشمول این معافیت، خبر داده است: 
»احتمالا سه چهارم دستیاران با توجه به سوابق 
تحصیلی، واجد شرایطی خواهند بود که می توانند 
ارائه  به چرخه  اسرع وقت  امتحان و در  بدون 

خدمات وارد شوند.«
او توضیح داده است: »با توجه به استقلال بخش های 
سوابق  مورد  و  دانشگاه ها  نظرات  و  آموزشی 
تحصیلی، احتمالا بیش از سه چهارم دستیاران، 
واجد شرایطی خواهند بود که می توانند بدون 
امتحان مشخص نامبرده شده و در اسرع وقت 
به چرخه ارائه خدمات وارد شوند. بدین شکل 
هم در شهریور ماه نیروهای توانمند و پرانرژی 
نیازهای اصلی درمان را پاسخ خواهند داد و هم 
این متخصصان جدید فرصت خواهند داشت قبل 
از شروع سال تحصیلی، زمینه استقرار خانواده خود 

را در محل تعیین شده، ساده تر فراهم نمایند.«
و  پزشکی  آموزش  شورای  مقام  قائم  ایدنی، 
تکمیل  در  هم  بهداشت  وزارت  تخصصی 
اظهارنظر حق دوست، توضیح داده است: »بر اساس 
تصمیمات فوق، اختیارات ویژه ای به گروه های 
با مدل  ساده  تا  آموزشی و دانشگاه ها داده شد 
ابلاغی معاونت آموزشی وزارت بهداشت، افراد 
واجد شرایط فارغ التحصیلی را طی چند هفته آینده 

معرفی کنند تا در صورت شروع خدمات نیز واجد 
دریافت گواهینامه تخصصی شوند. آزمون گواهینامه 
و دانشنامه طبق برنامه ریزی زمان بندی شده قبلی 
در انتهای شهریورماه برگزار خواهد شد و افرادی 
که براساس معیارهای بند ۱ این بخشنامه واجد 
شرایط دریافت گواهینامه تخصصی نشدند، طبق 

روال قبل می توانند در این آزمون شرکت کنند.«
او خاطرنشان کرد: »همچنین تمامی افراد علاقمند به 
شرکت در آزمون دانشنامه مطابق روال اعلام شده 
قبلی در امتحان مذکور شرکت خواهند کرد. در این 
فاصله معاونت درمان وزارت بهداشت، تمهیداتی 

خواهد اندیشید که فارغ التحصیلان معرفی شده، 
محل خدمت شان مشخص شده و توزیع شوند. 
افرادی که خود را به سرعت به محل خدمت 
تعیین شده معرفی و  طرح خود را شروع کنند، 
در امتحانات شفاهی دانشنامه از مزیت هایی بهره مند 

خواهند شد.«

نحوه برگزاری آزمون گواهینامه دستیاری
همه داوطلبان آزمون گواهینامه دستیاری از این 
آزمون معاف نشده اند. آزمون های ارتقای دستیاری 
و گواهینامه تخصصی آزمون ارتقا، شامل دو بخش 
است که ارزیابی درون بخشی با ۱50 نمره از سوی 

گروه های آموزشی انجام می شود.
همچنین بخش دوم آزمون کتبی با ۱50 نمره نیز 
شامل دو بخش است. آزمون های کتبی دوره ای 
در طول دوره )با ۶0 نمره از ۱50 نمره( برگزار 
می شود و آزمون کتبی سالیانه توسط دبیرخانه شورای 
آموزش پزشکی و تخصصی )بـا 90 نمره از ۱50 
نمره( برگزار می شود. مجموع نمرات ارتقا در هر 

سال برابر 300 است.
در صورت عدم کسب حدنصاب قبولی آزمون 
گواهینامه تخصصی، وضعیت تحصیلی این دسته از 
افراد مبتنی بر حدنصاب قبولی نمره کتبی و نمره کل 
از نظر قبولی در ارتقای ماقبل آخر بررسی خواهد 
شد. مشمولین این بند در صورت عدم قبولی در 
ارتقای ماقبل آخر، ضمن رعایت سایر مقررات و 
مصوبات موجود به صورت مشروط به سال بالاتر 
می روند و مجاز به شرکت مجدد در دو ارتقای 
همزمان در آزمون ارتقای گواهینامه تخصصی سال 
آتی خواهند بود. شرط شرکت در آزمون کتبی 
گواهینامه تخصصی کسب حداقل نمره ۱05 در 

ارزیابی درون بخشی سال آخر دستیاری است.
و  پزشکی  آموزش  به مصوبه شورای  توجه  با 
گواهینامه  آزمون  در  قبولی  شرط  تخصصی، 
بالینی  تخصصی دستیاران رشته های تخصصی 
پزشکی کسب حدنصاب قبولی نمرات آزمون های 
ارزیابی درون بخشی و کتبی هستند. در این دوره 

حداقل نمرات جهت قبولی در آزمون گواهینامه 
رشته های تخصصی بالینی پزشکی در دستورالعمل 

اعلام شده است.
بار  دستیارانی که در طول دوران دستیاری سه 
در آزمون ارتقا مردود شوند، از سیستم آموزش 
تخصصی بالینی پزشکی اخراج خواهند شد. حداکثر 
تعداد دفعات مجاز جهت شرکت در آزمون گواهینامه 
تخصصی برای افرادی که در آزمون ارتقا مردود 
نشده اند، سه نوبت است. افرادی که در آزمون ارتقا، 
یک یا دو مرتبه مردود شده اند، حداکثر دو نوبت 
مجاز به شرکت در آزمون گواهینامه تخصصی 
هستند. چنانچه داوطلبی، در سقف تعداد دفعات 
مجاز موفق به احراز قبولی نشود، از سیستم آموزشی 

تخصصی بالینی خارج خواهد شد.
شرکت در آزمون مذکور این دسته از داوطلبان 
منوط به کسب حداقل نمره ارزیابی درون بخشی 
و نمره اخلاق حرفه ای جهت معرفی به آزمون 
گواهینامه است. در سال 99 آزمون کتبی گواهینامه 
و دانشنامه رشته های تخصصی بالینی در قالب یک 
آزمون ۲00 سوالی برگزار خواهد شد که از این 
۲00 سوال، ۱50 سوال به صورت مشترک در 
آزمون گواهینامه، دانشنامه و 50 سوال باقی مانده 

مختص آزمون دانشنامه است.
آن دسته از فارغ التحصیلان خارج از کشور که پرونده 
تحصیلی آنان به تائید کمیسیون ارزشیابی مدارک 
خارجی رشته های تخصصی رسیده و از طریق مرکز 
خدمات آموزشی وزارت متبوع حداکثر تا تاریخ 
اول مرداد 99 جهت ثبت نام در آزمون گواهینامه 
تخصصی معرفی می شوند، با توجه به مفاد این 
دستورالعمل می توانند ثبت نام و در آزمون کتبی 
شرکت کنند. همچنین در این دوره دو پرسش اخلاق 
پزشکی به صورت تشویقی به مجموع سوالات 

گواهینامه اضافه خواهد شد.
آزمون گواهینامه تخصصی قرار است در تاریخ ۲۶، 
۲7 و ۲8 شهریورماه 99 برگزار شود. البته همه این 
جزئیاتی که درباره آزمون گواهینامه تخصصی اعلام 
شد، مشمول افرادی است که در آزمون گواهینامه 
معاف نشده اند. آنها که طبق اطلاعیه وزارت بهداشت 
مشمول معافیت آزمون گواهینامه دستیاری می شوند، 

هیچ کدام از جزئیات ذکر شده شامل آنها نمی شود.

ایدنی: بر اساس تصمیمات 
اخیر، اختیارات ویژه ای به 

گروه های آموزشی و دانشگاه ها 
داده شد تا با مدل  ساده 

ابلاغی معاونت آموزشی وزارت 
بهداشت، افراد واجد شرایط 

فارغ التحصیلی را طی چند هفته 
آینده معرفی کنند تا در صورت 
شروع خدمات نیز واجد دریافت 

گواهینامه تخصصی شوند. 
آزمون گواهینامه و دانشنامه 

طبق برنامه ریزی زمان بندی 
شده قبلی در انتهای شهریورماه 

برگزار خواهد شد 
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حق دوست: با توجه به نظرات 
دانشگاه ها و مورد سوابق 

تحصیلی، احتمالا بیش از سه 
چهارم دستیاران، واجد شرایطی 
خواهند بود که می توانند بدون 

امتحان گواهینامه تخصصی 
به چرخه ارائه خدمات وارد 

شوند. بدین شکل هم در 
شهریور ماه نیازهای درمان را 

پاسخ خواهند داد و هم فرصت 
خواهند داشت قبل از شروع 
سال تحصیلی، زمینه استقرار 
خانواده خود را در محل تعیین 

شده، ساده تر فراهم نمایند

همه داوطلبان آزمون گواهینامه 
دستیاری از این آزمون معاف 

نشده اند و فقط برخی از 
دستیاران تخصصی سال آخر 

از آزمون گواهینامه دستیاری 
معاف هستند. آزمون گواهینامه 

تخصصی قرار است در تاریخ 
۲۶، ۲۷ و ۲۸ شهریورماه ۹۹ 

برگزار شود. شرط قبولی در 
آزمون گواهینامه تخصصی نیز 
کسب حدنصاب قبولی نمرات 

آزمون های ارزیابی درون بخشی 
و کتبی است



واکسن روسی کرونا را چقدر باید جدی گرفت؟

 علی ابراهیمی
سازمان جهانی بهداشت می گوید که هیچ راه  حل 
جادویی برای درمان کرونا در آینده نزدیک وجود 
ندارد و پیامدهای آن دهه ها ادامه خواهد یافت، 
اما جهانیان چشم   انتظار یافته شدن راهکاری 

برای غلبه بر این ویروس هستند.
این روز ها که جهان درگیر  به گزارش سپید، 
ویروس کروناست، بازار اخبار مربوط به تولید 
دارو و واکسن بسیار داغ است و اکثر مردم نتایج 
تحقیقات و پژوهش های دانشمندان کشور های 
سازمان  اعلام  بنابر  می کنند.  را رصد  مختلف 
جهانی بهداشت در حال حاضر بیش از ۱۴۰ مرکز 
تحقیقاتی در ۱۴ کشور دنیا در حال رقابت برای 
ساختن واکسن کرونا هستند تا علاوه  بر کسب 
مقام اول تولید آن در جهان، بازار پر رونقی هم 

برای محصول خود پیدا کنند.
بر اساس اعلام این سازمان ازجمله کشور هایی 
که به صورت فعال در این زمینه کار می کنند و 
به نتایج قابل قبولی دست  یافته اند می توان به 
به  بریتانیا و روسیه اشاره کرد.  آمریکا، چین، 
گفته این سازمان تمامی واکسن های ساخته  شده 
با  در این کشور ها مرحله آزمایش حیوانی را 
موفقیت سپری کرده اند و حتی برخی کشور ها 
از موفقیت واکسن ساخته شده بر روی انسان 

در سنین مختلف اخباری را منتشر کرده اند.
اما واکسن ساخته شده در روسیه  این روزها 
بیش از همه توجه ها را به خود جلب کرده و 
خبرگزاری های رسمی این کشور از قرار گرفتن آن 
در دسترس عموم از روز ۱5 اوت )25مردادماه( 

خبر می دهند.
حال می خواهیم روند اخبار مربوط به این واکسن 
تیرماه بود  اوایل  با هم مرور کنیم؛ درست  را 
که خبرهایی از ساخت واکسن کرونا در روسیه 
رسانه ای شد. بر اساس اخبار منتشر شده از سوی 
وزارت بهداشت این کشور، واکسن روسی پس 
از آزمایش بر یک گروه از داوطلبان، بر روی 
گروه دوم نیز با دوز مشخصی تزریق شد و در 
با سنین و جنسیت  ایمنی هر دو گروه  نتیجه 
مختلف به اثبات رسید و واکسن برای هر دو 

گروه در برابر ویروس مصونیت ایجاد کرد.
به گفته مقامات این کشور گروه اول 25 تیر 
و گروه دوم ۳۰ تیر از بیمارستان وزارت دفاع 
نتایج  این  دنبال  به  و  شدند  ترخیص  روسیه 
موفقیت آمیز اعلام شد که روسیه به تولید نهایی 

و انبوه واکسن کرونا نزدیک شده است.
البته پس از این اعلام بود که میخائیل موراشکو، 
وزیر بهداشت روسیه از انجام این آزمایشات 
دولتی  سازمان  یک  که  گامالیا  انستیتو  توسط 
گفت:  و  داد  خبر  است  مسکو  در  پژوهشی 
شده  تکمیل  واکسن  این  بالینی  »کارآزمایی 
است و کارهای اداری برای ثبت مشروط آن 

در حال انجام است.«
پس از اظهارات ووزیر بهداشت روسیه، کریل 
دمیتری یف، رئیس صندوق سرمایه گذاری روسیه 
نیز در مصاحبه با شبکه تلویزیونی CNN اعلام 
کرد که واکسن تولیدی روسیه در بیست ویکمین 

روز پس از تزریق آن به بدن داوطلبان ۱۰۰ درصد 
مصونیت برای آنها ایجاد کرده است و پس از 
تزریق مجدد مصونیت افراد دو برابر شده و این 

مسئله در حیوانات هم به اثبات رسیده است.
این مقام روس که خود واکسن کرونا را دریافت 
به  مربوط  »اطلاعات  اظهار داشت:  بود،  کرده 
ساخت این واکسن در ماه آگوست )۱۱ مرداد 
انتظار  و  منتشر خواهد شد  ۱۱ شهریور(  الی 
تأیید  مورد  ماه  همین  در  واکسن  که  می رود 

نهایی قرار گیرد.«
دمیتری یف در پاسخ به استانداردهای این واکسن 
گفت: »در روسیه قوانین سخت گیرانه ای برای 
تأیید واکسن وجود دارد و مسئله ایمنی واکسن 
برای دانشمندان روسی در وهله نخست اهمیت 
قرار دارد. ضمنا تاکنون مصونیت داوطلبان تزریق 

واکسن ۱۰۰ درصد بوده است.«

بهداشت  وزارت  هم  رویداد  تازه ترین  در 
اعلام  )۱۷مرداد(  اوت   ۷ جمعه  روز  روسیه 
توسط  شده  ساخته  کرونای  واکسن  که  کرد 
روسیه  میکروبیولوژی  و  اپیدمیولوژی  مرکز 
»گامالیا«  تا روز چهارشنبه ۱2 اوت )22مرداد( 
ثبت خواهد شد. به گفته الگ گریدنیف، معاون 
نخست  مرحله  در  روسیه  بهداشت  وزیر 
کارکنان  کرونا،  ویروس  علیه  واکسیناسیون 
پزشکی و سالمندان ساکن این کشور می توانند 

این واکسن را دریافت کنند.
از اظهارات مقامات روسی که بگذریم برخی 
محققان ادعای آنها را رد کرده و می گویند که 
هنوز هیچ واکسنی چه روسی و چه غیر روس 

ادعای  و  نگرفته  را  بین المللی  مراجع  تأییدیه 
روس ها یک نمایش رسانه ای است.

مشکل ساز خواهد شد
آلرژی و  فائوچی، رئیس موسسه ملی  آنتونی 
بیماری های عفونی آمریکا که از منتقدان اصلی 
واکسن روسی است، می گوید: »این کشور به 
احتمال زیاد از واکسن تولیدی روسیه و چین 
برای مقابله با کرونا استفاده نخواهد کرد زیرا 
سیستم های نظارتی در این کشورها  به مراتب 

کمتر از کشور های غربی است.«
فائوچی در جلسه استماع کنگره درباره واکسن 
داشت:  اظهار  کشورها،  این  ساخت  کرونای 
کاربرد  از  پیش  روس ها  و  چینی ها  »امیدوارم 
واکسن، آن را آزمایش کنند زیرا ادعای داشتن 
واکسن آماده توزیع پیش از آنکه آزمایش های 
مشکل ساز  حالت  بهترین  در  شود  انجام  آن 

خواهد بود.«

نمی توانیم واکسن روسی را بپذیریم 
و  عفونی  بیماری های  متخصص  محرز،  مینو 
عضو کمیته علمی مقابله با کرونا در ایران هم از 
منتقدان واکسن روسی است. وی درباره ادعای 
این کشور در مورد موفقیت در تولید واکسن 
کرونا می گوید: »همه جای دنیا در حال کار بر 
روی واکسن هستند و روسیه هم در این زمینه 
کار می کند، اما اشکال کار روس ها آن است که 
آنها مواد بیولوژیکی را که تولید می کنند، فقط 
خودشان تأیید می کنند و در اختیار هیچ مرجع 

بین المللی برای تأیید قرار نمی دهند.«
ادامه در صفحه 12 

کـهربای روسـی

11 شماره ۱۷۱8 ۱9 مرداد ۱۳99

آنتونی فائوچی، رئیس موسسه 
ملی آلرژی و بیماری های عفونی 

آمریکا: امیدوارم روس ها پیش 
از کاربرد واکسن کرونا، آن 
را آزمایش کنند زیرا ادعای 
داشتن واکسن آماده توزیع 

پیش از آنکه آزمایش های آن 
انجام شود در بهترین حالت 

مشکل ساز خواهد بود

مینو محرز، عضو کمیته علمی 
مقابله با کرونا: ما واکسنی را 

قبول داریم که تأیید سازمان 
غذا و داروی آمریکا )FDA( یا 
 )EMA( آژانس دارویی اروپا

یا تأییدیه سازمان جهانی 
بهداشت را داشته باشند؛ 

بنابراین از نظر وزارت بهداشت 
ایران صلاحیت تایید یک ماده 

بیولوژیک را تنها این سه مرجع 
در سطح جهانی دارند



شماره 12۱۷۱8 ۱9 مرداد ۱۳99

 ادامه از صفحه 11
محرز با اشاره به اعلام رسمی مقامات روسیه 
مبنی بر استفاده عمومی از واکسن کرونای روسی 
از مهرماه، معتقد است: »استفاده از این واکسن در 
ایران تا زمانی که مورد تأیید نهادهای بین المللی 

قرار نگیرد امکان پذیر نخواهد بود.«
وی تصریح می کند: »ما واکسنی را قبول داریم 
 )FDA( که تأیید سازمان غذا و داروی آمریکا
تأییدیه  یا   )EMA( اروپا  دارویی  آژانس  یا 
سازمان جهانی بهداشت را داشته باشند؛ بنابراین 
از نظر وزارت بهداشت ایران صلاحیت تایید 
یک ماده بیولوژیک را تنها این سه مرجع در 
سطح جهانی دارند. پس اگر آنها بگویند داروها 
و یا واکسن روسیه مورد تایید است با کمال 
میل قبول می کنیم، ولی روسیه می گوید ما فقط 
خودمان این واکنس را قبول داریم. لذا اگر فقط 
خودشان اعلام درمان یا اثربخشی واکسن کنند 
و برای تأییدیه گرفتن به مراجع جهانی ندهد ما 

نمی توانیم این واکسن را بپذیریم.«

شروط ورود واکسن به کشور
حیدر محمدی، مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل 
سازمان غذا و دارو هم که طرف سوال درباره 
نحوه تأیید و امکان ورود واکسن کرونای روسی 
به کشور قرار گرفته، می گوید: »اگر واکسن ساخته 
 FDA شده توسط روسیه کارایی لازم و تأییدیه
را داشته باشد، ورود آن به کشور تسریع خواهد 
شد و اگر این واکسن تأییدیه های دارویی کشور 
روسیه را اخذ کند و گواهی فروش آزاد داخل 
کشور تولیدکننده را داشته باشد ما می توانیم به 
تولید  در صورت  که  دهیم  اجازه  شرکت  آن 
واکسن، نمایندگی اش در ایران ثبت شود و در 
صورتی که واکسن ساخته شود و استانداردهای 
ما را طی کند، مجوز واردات به آن را می دهیم.«
محمدی تاکید دارد: »از آنجا که سازمان غذا و 
داروی ایالات متحده مرجعی است که تأییدیه های 
آن با سختگیری صادر می شود برای ما هم معتبر 
است، اما اگر یک دارو تأییدیه FDA را داشته 
باشد به این معنا نیست که هیچ تأییدیه ای از ما 
نخواهد و ما مسیر خود را برای دادن مجوز به 
داروها طی خواهیم کرد؛ بنابراین این به این معنا 
 FDA approved هم نیست که اگر دارویی

نداشته باشد وارد کشور ما نخواهد شد.«

هیچ نهادی واکسن روسی را تضمین نمی کند
ناصر ریاحی، رئیس انجمن واردکنندگان دارو هم 
در پاسخ به این سوال که نظر شما درباره واکسن 
روسی کرونا چیست؟ اظهار می کند: »روسیه جزو 
کشورهایی است که در این حوزه رفتار خاص 
خود را دارد. برای مثال مواد بیولوژیک واکسن 
خود را برای تست و آزمایش در اختیار مراجع 
بین المللی قرار نمی دهد و ازاین رو هیچ نهادی 
در خارج از روسیه نمی تواند کیفیت و میزان 

اثرگذاری واکسن این کشور را تضمین کند.«
وی درباره امکان استفاده از این واکسن در ایران 
می گوید: »در ایران استفاده از داروهای این چنینی 
قطعا نیاز به تایید کارشناسان وزارت بهداشت و 
تایید مراجع بین المللی دارد، اما با توجه به اینکه 
این مراجع چیزی را تایید نکرده اند کارشناسان 
ایرانی نیز توصیه به استفاده از واکسن روسیه 
نمی کنند و فعلا برنامه ای برای وارد کردن واکسن 

این کشور به ایران وجود ندارد.«

ریاحی با اشاره به تفاوت فرآیند واکسن کرونا 
با واکسن هایی مانند آنفلوآنزا، می افزاید: »در 
حوزه واکسیناسیون با دو مدل اصلی مواجه 
هستیم. یک مدل واکسن زدن به اختیار مردم 
با هماهنگی  آنفلوآنزا که  مانند واکسن  است 
انجام  شده هر سال میزان دوزی که در بازار 
ایران مورد نیاز است از سوی بخش خصوصی 

دوم  نوع  می شود.  عرضه  بازار  در  و  وارد 
باید  مردم  همه  و  نیست  اختیاری  واکسن 
مستقیما  حوزه  این  مدیریت  و  کنند  استفاده 

در اختیار دولت است.«
عضو اتاق بازرگانی تهران اضافه می کند: »در 
صورتی که واکسن نهایی برای ویروس کرونا 
پیدا شود و تاییدیه رسمی بگیرد، دولت باید 
مذاکرات برای وارد کردن این واکسن و در 

اختیار مردم قرار گرفتن آن را آغاز کند.«

واکسن  روسی در حد پلت فرم است
بیماری های  متخصص  ابراهیم زاده،  محسن 

در  واکسنی  هنوز  اینکه  بیان  با  هم  عفونی 
کار نیست و اگر قرار باشد از روسیه واکسن 
پلت فرم  در حد  وارد کشور شود  کووید۱9 
خواهد بود، می گوید: »این واکسن، واکسنی 
باید  و  کرد  استفاده  آن  از  بتوان  که  نیست 

روی آن کار شود و خام است.«
وی که در یک برنامه تلویزیونی سخن می گفت، 
که  است  واقعیت  یک  »این  داشت:  اظهار 
محصولات کشور های شرقی در بخش دارو 
نبوده اند  مطرحی  و  قوی  تاکنون  واکسن  و 
و بیشتر کمپانی های اروپایی و آمریکایی در 

هستند.« فعال  زمینه  این 
بیماری های  فوق تخصص  پزشک  این 
عفونی تاکید دارد: »متاسفانه امروز ویروس 
کرونا علاوه بر گسترش، عفونی تر هم شده 
ماهیت  کوچک  بسیار  تغییر  همین  و  است 
ویروس را عوض کرده است. چنانچه ما با 
عجیبی  و  شدید  بسیار  شیوع  و  گستردگی 
روبه رو هستیم و اقدامات و درمان ها پاسخ 
لازم را نمی دهد. امروز این بیماری درمان 
را  اخبار  گول  نباید  مردم  و  ندارد  قطعی 
در  واکسنی  حاضر  حال  در  زیرا  بخورند 
روسیه  از  باشد  قرار  اگر  و  نیست  کار 

بیاید فعلا در حد پلت فرم است.« واکسنی 
ابراهیم زاده معتقد است: »علیرغم اینکه روسیه 
ادعا کرده است که تست های لازم را انجام 
در  خام  محصول  می رسد  نظر  به  اما  داده، 
اختیار ایران قرار گیرد. البته این کشور ادعا 
انجام داده و پس  این کار را  کرده که خود 
از آن واکسن را در اختیار کشورها می گذارد، 
ولی فعلا هیچ چیزی معلوم نیست و اصلا اگر 
واکسنی هم باشد مشخص نیست که به درد 
همه اقشار و گروه ها بخورد یا همه بتوانند از 
آن استفاده کنند یا مشکل جدیدی ایجاد نکند 
و مصونیتی که می دهد تا چه میزان است؟«
برای  امیدواری ها  علیرغم  و  اوصاف  این  با 
پیدا شدن واکسن کووید۱9، سازمان جهانی 
 2۰2۰ آگوست  سوم  دوشنبه  روز  بهداشت 
هشدار داد که تاکنون ۱8 میلیون نفر به این 
راه حل  هیچ  هنوز  و  شده اند  مبتلا  بیماری 

جادویی برای کرونا وجود ندارد.
جهانی  سازمان  دبیرکل  آدهانوم،  تدروس 
با  ژنو  در  سازمان  این  مقر  از  که  بهداشت 
خبرنگاران سخن می گفت، اظظهار داشت:»در 
حال حاضر هیچ راه حل جادویی وجود ندارد 
و احتمالا هیچ گاه وجود نداشته باشد.« ادهانوم 
تاکید کرد: »اجازه دهید بی پروا سخن بگویم. 
تعداد قابل توجهی از کشورها هنوز در مسیر 
اشتباه حرکت می کنند و ویروس کرونا هنوز 
دشمن شماره یک جهان است و اگر تدابیر 
بهداشتی اصلی رعایت نشوند، بحران کرونا 
این  اما  شد،  خواهد  تبدیل  بدتر  و  بدتر  به 

نباید رخ دهد.« اتفاق 
تولید  به  مربوط  اخبار  انتشار  اگرچه  البته 
واکسن کرونا و عرضه آن به بازار در ظاهر 
خبر  این  اگر  اما  است،  دلگرم کننده ای  خبر 
واقعیت هم داشته باشد همچنان باید به این 
امر توجه کرد که در شرایط فعلی بهترین ابزار 
برای مقابله با این ویروس رعایت پروتکل های 
بهداشتی و دستورالعمل های کاربردی و سهل 
و  دست ها  شستن  ماسک،  از  استفاده  چون 

است. اجتماعی  فاصله  رعایت 

حیدر محمدی، مدیرکل داروی 
سازمان غذا و دارو: اگر این 
واکسن تأییدیه های دارویی 
کشور روسیه را اخذ کند و 

گواهی فروش آزاد داخل کشور 
تولیدکننده را داشته باشد ما 
می توانیم به آن شرکت اجازه 

دهیم که در صورت تولید 
واکسن، نمایندگی اش در 

ایران ثبت شود و در صورتی 
که واکسن ساخته شود و 

استانداردهای ما را طی کند، 
مجوز واردات به آن را می دهیم

محسن ابراهیم زاده، متخصص 
بیماری های عفونی: هنوز 

واکسنی در کار نیست و اگر 
قرار باشد از روسیه واکسن 

کووید19 وارد کشور شود در 
حد پلت فرم خواهد بود. البته 

علیرغم اینکه روسیه ادعا کرده 
که تست های لازم را انجام 

داده است، اما به نظر می رسد 
محصول خام در اختیار ایران 

قرار خواهد گرفت
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لباسیازپلاستیکبادمایبالای50درجهسانتیگراد
درحاللولهگذاریواینتوبهکردنبیماریاستکه
ویروسکرونانقطهسالمیدرریهاوباقینگذاشته
است.اینجاپارکجمشیدیهدرشمالیتریننقطه
تهراناست.ازهر10نفریکهدرپارکحضور
دارندشایدتنهایکنفرماسکزدهباشند.گویی
کروناییوجودندارد،هیچفاصلهگذاریفیزیکی
درتجمعهارعایتنشدهواکثرافردحاضرچون

شبهایغیرکروناییرفتارمیکنند.
بهسراغخانوادهایمیرومکهخوشوخرمدرکنار

همنشستهاندودرحالنوشیدنچایهستند.که
خودرامعرفیمیکنمازآنهادربارهوضعیتکرونا
درکشورمیپرسم.سریباتأسفتکانمیدهندو
ازاوضاعگلایهمیکنند.میپرسمچراماسکنزدید
وچرافاصلهرارعایتنکردید؟همهیکجواب
میدهند»فضایآزاداستوویروسمنتقلنمیشود«
میپرسمچهکسیاینراگفتهپسرجوانخانواده
جوابمیدهددرهمهکانالهایتلگراماینرانوشته
است.یکیدیگرازهمراهانشانباعتابمیگوید:
»آقاشبمانراتلخنکن!شبعیداستوفرداتعطیل،
آمدهایمکمیازکروناواخبارآندورباشیم.«آرزوی
سلامتیبرایشانمیکنموازآنهاخداحافظیمیکنم.
درفاصلهیکونیممتریآنهاحدود8نفرنشستهاند،
کهاعضایدویاسهخانوادههستند.مادرخانوادهکه
شاهدگفتوگویمنباخانوادهکناریبودمنراصدا
میکندتابهجمعشانبپیوندمخودرامعلمبازنشسته
معرفیمیکندوشوهرشراکارمندبازنشسته.همان
سوالقبلیراازاینخانوادهنیزمیپرسم،مادربه
دخترشاشارهمیکندکهبگودرچهوضعیتیآزمون
ارشدترادادی؟دخترجوابمیدهد:»همهسر
یککلاسحاضرشدیمنهتهویهاینهرعایتفاصله
گذاریمناسب،بااسترسکروناپاسخنامهراپرکردم«
الانهمنگرانمکهآلودهبهویروسشدهباشم.ازاو
میپرسمکهاگرآلودهشدهباشینمیترسیخانوادهات
راآلودهکنی؟میگوید:»چرانگرانهستمولیسعی
میکنمخودرادریکاتاققرنطینهکنم«میپرسمالان
چراماسکنزدی؟جوابششنیدنیاست:»مطمئن
هستمخانوادهامآلودهنیستندوبنابراینآنهانمیتوانند
ویروسرابهمنمنتقلمیکنند،تازهاینجاهمفضا
بستهنیست،اگرخطریبودداخلخانههمدیگر
رابیمارمیکردیم.«میپرسماصلامیدانیدماسک
برایچیست؟همهیکجوابمیدهند:»تابیمار
نشویم«وتقریباهمهآنهاهمبااطمیناناینپاسخرا
میدهنددراینپاسخدیگرانوجودندارندوماسک
تنهابرایجلوگیریازورودویروسبهدهنوبینی
آنهاکاربرددارد.میپرسمراستیچرادراینوضعیت
بیرونآمدید؟مادرپاسخمیدهد:»ازبسدرخانه
نشستیمافسردگیگرفتیموخواستیمهواییعوض
کنیم،تازهمیتوانستیمبرویممسافرتاماترجیحدادیم
کهنرویم«دخترخانوادهمادرراهمراهیمیکندوادامه
میدهد:»آقاجادهشمالرادیدید؟اینمردماصلا
رعایتنمیکنند،مانخواستیمبرویمواینجاماندیم
تاخدایینکردهنهمبتلاشویموبیماریرابرایآن
شهرهاببریم.«ازچندنفردیگردرپارکجمشیدیه
همینپرسشهاراپرسیدمآنهاهمجوابهاییمشابه
دادند.پارکهایدیگرنیزوضعیتمشابهیداشتند.

پارکنیاورندرپاییندستجمشیدیهوپارکلاله
درمرکزشهرچندانتفاوتیباهمنمیکردند.البته
کمیوضعیتآخریبهتربودآنهمبهدلیلگستردگی
فضاینشستنبرایافراد،حداقلفاصلههایفیزیکی

رعایتشدهبود.
ششماهازشیوعبیماریدرایرانگذشتهاستو
هنوزبسیاریازافرادحداقلهایپیشگیریرادر
موردبیمارینمیدانند.عمدهآنهااطلاعاتنادرستی
درموردبیماریدارندشایدبههمیندلیلاستکه
بیماریدرتهرانبسیاریازشهرهایدیگرچندین

هفتهاستدوبارهبهاوجخودرسیدهاست.

شهرداری ها در انتظار تصمیم ستاد کرونا 
بسیاریازشهرهامانندارومیه،مشهدوتبریزهمزمان
باموجدومبیماریکووید19ورودبهپارکهارا
ممنوعکردهاندتاشایدازگردشویروسدراین
اماکنوافزایشبیمارانجلوگیریکنند.ازآنسو
برخیاستانهامانندالبرزبهصورتشبانهروزیدر

حالضدعفونیایناماکنهستند.
پارکهایتهرانعلیرغمافزایشدوبارهبیمارانو
اشغالشدنتختهایبیمارستانیهنوزبازبودهو
شهروندانبهراحتیمیتوانندبهآنهاورودکنند.در
اینهفتههاکهبهصورتمرتبتهدیدبیماریدر
پایتختاطلاعرسانیمیشودهنوزایناماکنبهروی
مردمبازهستند.تهرانحدوددوهزارو2۶8بوستان
وهمچنینچهارپارکجنگلیداردکهباشیوعموج
نخستکروناتانیمههایاردیبهشتامسالتمامیاین
بوستانهاباتصمیمستادملیکروناتعطیلبودواز
تاریخ1۶اردیبهشتمجددبهکارخودادامهدادند.
علیمحمدمختاری،مدیرعاملسازمانبوستانهاو
فضایسبزشهرتهراندربارهاینموضوعگفت:»با
شیوعموجتازهکروناواعلاممحدویتهایجدید،
هنوزدربارهوضعیتبوستانهایتهرانابلاغیهایاز
سویستادکرونابهدستمانرسیدهوچیزیدراین
زمینهاعلامنشدهاست.«ویافزود:»قطعااگرستاد
کروناتصمیمبهتعطیلیبوستانهابگیردبهشهرداری
تهراناعلاممیکندوسازمانبوستانهاوفضایسبز
همآنرااجراکردهوبوستانهابهدنبالآنتعطیل

میشونداماهنوزچیزیاعلامنشدهاست.«
علیاصغرعطاییمدیرکلخدماتشهریشهرداری
تهرانچندیپیشدرگفتوگوییدراینرابطهاظهار
کرد:»براساسدستورالعملستادملیمقابلهباکرونا
تمامیپارکهایمحلهایبازشدند.وبوستانهای
فرامنطقهایهمچنانبستههستنند.بایدفاصلهگذاری
اجتماعیرادرداخلبوستانهارعایتکنیم،چرا
کهاگرشهروندانقصداطراقدربوستانهاراداشته

باشند،حتمابایداینفاصلهگذاریرعایتشود.«
مدیرکلخدماتشهریشهرداریتهرانباتأکیدبر
اینکهقراراستعدهایدرصورتیکهشهروندان
تجمعکردندبهآنهاتذکردهند،گفت:»یکیاز
اقداماتمادرجهترعایتفاصلهگذاریایناست

کهازهرگونهتجمعجلوگیریکنیم.«
ویبابیاناینکهماوتابعتصمیماتستادمقابلهبا
کروناهستیم،گفت:»ستادمقابلهباکروناتصمیم
گرفتکهبوستانهابازشوند،ماهمازشهروندان
میخواهیمکهنکاتبهداشتیوفاصلهگذاریرا
رعایتکنند.«عطاییبابیاناینکهنیمکتهایداخل
پارکرانشانهگذاریمیشوند،گفت:»البتهتعداد
نیروهاراهمدرداخلپارکافزایشمیدهیمتا
اجازهتجمعبهشهرونداندادهنشوند.درگذشتهدر
داخلپارکهاورزشهایهمگانیانجاممیشد،
اماباتوجهبهشیوعویروسکرونااجازهانجاماین
کاردادهنمیشود.بایدفاصلهگذاریدرآبخوریها
انجامشودماتلاشخودرادراینزمینهمیکنیم.«
اینسخناندرحالیانجامشدکههنوزهیچگونه
نشانهگذاریبرایرعایتفاصلهگذاریاجتماعیبر
روینیمکتهایپارکیاآبخوریهاانجامنشدهاست.
ضمناینکهنیروهایینیزدرپارکهاوجودندارندکه

اینمواردرابهشهروندانتذکردهند.

آیا پارک ها بسته می شوند؟
دربند7امصوبه31فروردینماهستادمقابلهباکرونای
تهراناعلامشد:»تمامیپارکهاوبوستانهایشهربا
رعایتدقیقپروتکلهایبهداشتیازاولاردیبهشت
میتوانندبازباشند.«درهمانزمانانوشیروانمحسنی
بندپیاستاندارتهرانگفت:»اگرروندروزهایاخیر
دراستانتهرانادامهیابدوشرایطموجبیماریصورت
پذیرد،همهگشایشهایصورتگرفتهلغوونسبت

بهاعمالمحدودیتهااقداممیشود.«
ناهیدخداکرمیرئیسکمیتهسلامتشورایشهر
تهراننیزبابیاناینکهپارکهامکانسرپوشیدهنیستند،
گفت:»محدودیتهاییکهدرمتروواتوبوسداریم
دراینجانداریمومیتوانفاصلهگذاریاجتماعیرا
رعایتکرد.باتوجهبهدستورالعملستادملیمقابله
باکروناپارکهابایدبازمیشدندومادستورالعمل
رااجراییکردیم.ازشهروندانخواهشمیکنیماز
هرگونهتجمعدرپارکخودداریکنند،چراکه

تجمعهاباعثشیوعبیماریمیشود.«
ویافزود:»اگرازدحامجمعیتزیادباشدوشهروندان
همتجمعکنند،قطعانمیتوانیمفاصلهگذاریرارعایت
کنیم.شهروندانبهتراستبرایورودبهپارکماسک

زدهوتدابیرایمنیرارعایتکنند.«

شبی کرونایی در جمشیدیه تهران
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ناهید خداکرمیعلی محمد مختاری
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